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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Przebudowa konstancińskiego 
odcinka drogi wojewódzkiej 
721 miała się rozpocząć w tym 
roku. Dokumentacja utknęła 
jednak u wojewody z powodu 
licznych uwag do projektu, 
złożonych przez mieszkańców.      

Oczekiwana od lat inwestycja, zgod-
nie z ostatnimi założeniami miała 

się rozpocząć najpóźniej w tym roku. 
MZDW złożyło dokumentację projek-
tową do wojewody mazowieckiego 
pod koniec lipca 2021 r. W wariancie 
optymistycznym decyzja ZRID miała 
być wydana nawet jeszcze w ubie-
głym roku. Tymczasem, nadal doku-
menty są badane przez urzędników  
wojewody. 

– Biuro projektowe musi wyjaśnić 
kilka rozwiązań. Wynika to z faktu du-
żego zainteresowania mieszkańców 
dokumentacją projektową – wyjaś-
nia Tomasz Dąbrowski, zastępca dy-
rektora MZDW. – Jestem na bieżąco 

w kontakcie z pracownikami Urzędu 
Wojewódzkiego i nie mamy żadnych 
zastrzeżeń co do prowadzonego przez 
nich postępowania administracyjnego 
– podkreśla.

721 jeszcze nie tak prędko 

Droga ma przede wszystkim zyskać chodnik i ścieżkę rowerową
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Zarzuty 
za tragiczny rajd

Podejrzany prowadzony przez policjantów tuż po zatrzymaniu
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dokończenie na str. 2
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Do pracy dyrektor GOSiR  
w Konstancinie-Jeziornie 
szereg zastrzeżeń mieli jej 
podwładni, korzystający  
z ośrodka trenerzy, a w końcu 
radni. Kiedy nad jej głową 
zawisły czarne chmury, 
poszła na dłuższe zwolnienie 
lekarskie, po czym sama 
złożyła wypowiedzenie.      

O budzących wiele kontrowersji 
decyzjach Jolanty Urbańskiej, kie-

rującej Gminnym Ośrodkiem Sportu 
i Rekreacji w Konstancinie-Jeziornie, 
głośno było wczesną jesienią ubie-
głego roku. Sprawą zajmowała się 
Komisja Bezpieczeństwa, Oświaty, 
Kultury i Sportu rady miejskiej, po tym 
jak skargi na decyzje dyrekcji zaczęły 
spływać z różnych stron. Rodzice dzieci 
uczęszczających na zajęcia sportowe 
narzekali na zakaz wstępu do ośrodka 

i brak możliwości pomocy w ubraniu 
się po zajęciach sportowych młodszym 
dzieciom. Nauczyciele wychowania fi-
zycznego natomiast zwracali uwagę 
na odmowę zorganizowania udziału 
uczniów w zawodach zewnętrznych, 
co dotychczas było zadaniem GOSiR. 
Pracownicy ośrodka narzekali z kolei 
na sposób zarządzania. Pojawiły się 
nawet oskarżenia o działania mające 
znamiona mobbingu. Jeden z byłych 
pracowników złożył zresztą w tej 
sprawie wniosek do Sądu Rejonowego 
w Warszawie. O tym, że w GOSiR nie 

dzieje się najlepiej, mogła też świad-
czyć wyjątkowo duża rotacja pracow-
ników i poszukiwanie co kilka miesięcy 
nowych osób na to samo stanowisko. 
Podobnie jak długotrwałe zwolnienia 
lekarskie sporej części podwładnych 
dyrektor Urbańskiej.

\\\   Radni chcieli  
zwolnienia dyrektorki

Sama zainteresowana występując 
podczas posiedzenia Komisji Bezpie-
czeństwa, Oświaty, Kultury i Sportu 
nie miała sobie niczego do zarzucenia. 
Swoje decyzje dotyczące funkcjonowa-
nia ośrodka tłumaczyła stanem epide-
mii, a zwalnianie się pracowników czy 
korzystanie z długotrwałych zwolnień, 
przysługującymi im prawami pracow-
niczymi. Ostatecznie radni zawniosko-
wali do burmistrza o zwolnienie Jolanty 
Urbańskiej ze stanowiska i ogłoszenie 
konkursu na nowego dyrektora GOSiR.

– Żeby była jasność, ja niczego 
nie przesądzam. Ale żeby zwolnić 
pracownika, to ja muszę zebrać do-
wody, dokumenty przeciwko niemu i 
dopiero wtedy mogę to zrobić – pod-
kreślił w odpowiedzi, w październiku 
2021 r. burmistrz Kazimierz Jańczuk. 
– A dopiero po zwolnieniu mogę 
ogłosić konkurs, więc muszą mieć 
państwo świadomość, że to potrwa  
– dodał. 

\\\   Na własnych warunkach
Zgodnie z decyzją rady, burmistrz 

zlecił przeprowadzenie audytu we-
wnętrznego. Zanim jego wyniki zo-
stały przekazane radnym, dyrektor 
GOSiR poszła na zwolnienie lekarskie, 
co zgodnie z prawem pracy uniemoż-
liwiało wręczenie jej wypowiedzenia.

– Zarówno prace Komisji Rewi-
zyjnej Rady Miejskiej, jak i audyt we-
wnętrzny wskazywały na pewne drob-
ne uchybienia – przyznaje burmistrz 
Kazimierz Jańczuk. – Pani dyrektor 
korzysta z uprawnień zapisanych w 
prawie pracy – podkreśla. Przyznał, że 
ostatecznie Jolanta Urbańska sama zło-
żyła wypowiedzenie w dniu 29 marca 
2022 r. 

– Zgodnie z przepisami jest za-
trudniona do dnia 30 czerwca br. – po-
wiedział nam burmistrz. – Ogłosiliśmy 
konkurs i szukamy nowego dyrektora 
GOSiR. Termin na składanie ofert upły-
wa 3 czerwca. Jeśli uda się wyłonić od-
powiedniego kandydata, kierowałby on 
gminną jednostką już od lipca br.

W kuluarach radni nie ukrywają 
rozczarowania faktem, że osoba, która 
w ich opinii powinna zostać zwolnio-
na za nieprawidłowości w zarządzaniu 
gminną jednostką pożegna się z pracą 
na swoich warunkach. Cieszą się jed-
nak, że zmiana w końcu nastąpi. 

Tekst i zdjęcie Agnieszka Maj

Dyrektorka zwolniła się sama

Nowy dyrektor mógłby pojawić się w konstancińskim GOSiR już w lipcu

Z naszych informacji wynika, że do 
Urzędu Wojewódzkiego wpłynęło 
kilkadziesiąt pism i zapytań odnośnie 
dokumentacji, a każde zapytanie musi 
być wyjaśnione.

\\\   Będą odwołania?
Wygląda więc na to, że inwesty-

cję blokują niejako sami mieszkańcy. 
Co więcej, mimo podejmowanych 
wcześniej rozmów, których celem by-
ło uzyskanie porozumienia na etapie 
projektowania, tak by uniknąć ewen-
tualnych przyszłych odwołań od de-
cyzji zezwalającej na budowę drogi, 
prawdopodobnie odwołania i tak będą  
składane.

– Niestety z korespondencji wyni-
ka, że kilka osób odwoła się od decyzji 
– przyznaje Tomasz Dąbrowski. – Oczy-
wiście prace będą kontynuowane.

Jeśli decyzja ZRID będzie miała 
rygor natychmiastowej wykonalno-
ści, teoretycznie inwestor może rea-
lizować budowę. Jednak zdarzają się 
sytuacje, w których zainteresowanym 
udaje się odwołać na tyle skutecznie, 
że organ odwoławczy wstrzymuje 
inwestycję do czasu ostatecznego  
rozstrzygnięcia. 

\\\   Kolejne przesunięcia?
Na razie inwestycja wciąż jest za-

planowana do realizacji w latach 2022-
2023. W budżecie Sejmiku Mazowie-
ckiego na bieżący rok zabezpieczono 
na nią 19,7 mln zł, a w przyszłym 38,7 
mln zł. W związku z tym, że szanse na 
wykorzystanie tak dużych środków w 
bieżącym roku maleją, prawdopodob-
nie po raz kolejny pieniądze zostaną 
przesunięte na lata kolejne. 

Trzeba pamiętać, że nawet jeśli  
decyzja ZRID zostałaby wydana w 
najbliższych tygodniach, MZDW musi 
dopiero przygotować i ogłosić prze-

targ na realizację, a następnie wyłonić 
wykonawcę. Procedury te wymagają 
kolejnych miesięcy i to pod warun-
kiem, że znajdzie się wykonawca, 
który zaoferuje za realizację zadania 
kwotę, która jest do zaakceptowania 
przez samorząd. W najbardziej op-
tymistycznym wariancie, prace mo-
głyby się więc rozpocząć pod koniec  
roku. 

Na przebudowę liczącego bli-
sko 4,8 km odcinka drogi, zgodnie z 
wcześniejszymi informacjami MZDW, 
potrzeba przynajmniej dwóch peł-

nych sezonów budowlanych. Tym sa- 
mym znacznie bardziej realne wyda-
je się zakończenie budowy dopiero  
w 2025 r. 

Dzięki inwestycji poprawi się 
przede wszystkim bezpieczeństwo 
pieszych i rowerzystów. Na odcinku 
od ul. Julianowskiej w Piasecznie do 
ul. Skolimowskiej w Konstancinie-
-Jeziornie, kierowcy będą mieli nadal 
do dyspozycji jedynie po jednym pa-
sie ruchu dla każdego kierunku. Dro-
ga zyska jednak odwodnienie, chod-
nik, ścieżkę rowerową, ronda przy 
skrzyżowaniu z Przesmyckiego oraz 
Kołobrzeską, a także kilka przejść dla  
pieszych. 

Agnieszka Maj

721 jeszcze 
nie tak prędko 

Sama zainteresowana 
występując podczas 
posiedzenia komisji  

nie miała sobie niczego  
do zarzucenia

Do Urzędu 
Wojewódzkiego wpłynęło 

kilkadziesiąt pism  
i zapytań  

odnośnie dokumentacji,  
a każde zapytanie musi 

być wyjaśnione
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\\\ LESZNOWOLA

W poniedziałek  
po południu na wokandę  
Sądu Apelacyjnego  
w Warszawie powrócić  
miała sprawa zarzutów  
wobec wójt Lesznowoli,  
Marii Jolanty Batyckiej-Wąsik 
oraz byłej skarbnik gminy 
Elżbiety Obłuskiej. Z uwagi  
na nieobecność jednego  
z sędziów rozprawa została 
przełożona.      

P rzypomnijmy, Maria Jolanta Baty-
cka-Wąsik odwołała się od wyroku 

Sądu Okręgowego w Warszawie, który 
skazał ją przed rokiem na karę 1,5 roku 
pozbawienia wolności w zawieszeniu 
na 3 lata, za nieuzasadnione umarzanie 
podatków i niedopełnienie wymogów 
ustawy o gospodarce nieruchomoś-
ciami przy podpisywaniu umów na 
użytkowanie nieruchomości z terenu 
KPGO Mysiadło. Jeden z zarzutów do-
tyczył zawarcia tzw. umowy pozornej 
na dzierżawę nieruchomości, której 
skutkiem była konieczność zwrotu za-

płaconej przez spółkę Inter-San zaliczki 
oraz odsetek w kwocie przekraczającej 
1,3 mln złotych. 

Natomiast była skarbnik Leszno-
woli usłyszała wyrok roku i dwóch mie-
sięcy więzienia w zawieszeniu na 2 lata 
oraz 20 tys. zł grzywny. Ona również 
odwołała się do Sądu Apelacyjnego.

Sąd nie wyznaczył jeszcze nowego 
terminu rozprawy.

Tekst i zdjęcie Anna Żuber

\\\ GÓRA KALWARIA

Wiadukt w Sierzchowie, który 
prawdopodobnie pochodzi 
z połowy ubiegłego wieku, 
zostanie zastąpiony przez 
nowy obiekt.       

J ak poinformował starosta Ksawe-
ry Gut, na wymianę wiaduktu na 

nowy starostwo pozyskało 2 mln zł 
dotacji. – Dofinansowanie pochodzi z 
rezerwy subwencji ogólnej Minister-
stwa Infrastruktury – wyjaśnia Joanna 
Grela z Biura Promocji Powiatu. – My 

przeznaczamy na tę inwestycje 2 mln 
zł, zatem szacowany koszt to 4 mln zł. 
Ostateczna wartość robót będzie znana 
po otwarciu ofert, ale jesteśmy jeszcze 
przed przetargiem. Remont rozpocznie 
się w wakacje i potrwa do końca roku.  

Istniejący w tej chwili wiadukt 
prawdopodobnie pochodzi z lat 
50-tych, czyli z okresu budowy linii 
kolejowej Skierniewice – Łuków. 

Anna Żuber

Rozprawa wójt 
przełożona

Będzie nowy wiadukt

\\\ TARCZYN

45-letni mieszkaniec gminy 
Tarczyn, który potrącił grupę 
kolarzy, zabijając jednego  
z nich, usłyszał zarzuty  
i przyznał się do winy.     

W piątek, 20 maja w Prokuraturze 
Rejonowej w Grójcu odbyło się 

przesłuchanie mężczyzny, który dwa 
dni wcześniej w miejscowości Przypki 
miał zjechać na przeciwległy pas ruchu 

i zderzyć się czołowo z grupą kolarzy. 
W wyniku zdarzenia 44-letni cyklista 
zmarł, a kilku zostało rannych. Kieru-
jący odjechał z miejsca zdarzenia, poli-
cjanci odnaleźli go po kilkugodzinnych 
poszukiwaniach w miejscu zamiesz-
kania. Miał 1 promil alkoholu we krwi.

Mężczyzna usłyszał dwa zarzuty. 
– Zarzut sprowadzenia katastrofy w 
ruchu lądowym w związku z nieudzie-
leniem pomocy poszkodowanym oraz 
zarzut ucieczki z miejsca zdarzenia – in-
formuje Katarzyna Głowacz z Prokura-

tury Rejonowej w Grójcu. – Podejrzany 
przyznał się do zarzucanych mu czy-
nów, złożył także wyjaśnienia. Prokura-
tura wystąpiła do sądu o zastosowanie 
wobec podejrzanego tymczasowego 
aresztu na okres 3 miesięcy. 

Sąd przychylił się do wniosku w 
sprawie zastosowania środka zapobie-
gawczego w postaci aresztu tymczaso-
wego. 45-latkowi może grozić nawet 18 
lat więzienia.

Anna Żuber

Zarzuty za tragiczny rajd
Wójt Maria Jolanta Batycka-Wąsik  
w Sądzie Apelacyjnym w Warszawie
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\\\ PIASECZNO

Maria Skłodowska-Curie 
została patronką Szkoły 
Podstawowej nr 4  
w Piasecznie.      

Inauguracja pierwszego roku szkol-
nego w placówce nastąpiła w 2019 

roku. Po kilku latach działalności szko-
ła doczekała się patronki. Pomysł na 
to, że szkoła powinna mieć patrona, 
pojawił się pod koniec 2020 r., a na po-
czątku 2021 r. ruszyła procedura z tym 
związana. Wówczas cała społeczność 
szkolna zaczęła przeglądać życiorysy 
postaci, które byłyby odpowiednie. 
Każda klasa, rodzice i wszyscy pracow-
nicy placówki mogli zgłosić swojego 
kandydata.

W I turze wyborów wyłonio-
no czterech kandydatów: Wisławę 
Szymborską, Olgę Tokarczuk, Marię 
Skłodowską-Curie i Karola Wojtyłę. W 
końcowym etapie głosowania, zdecy-
dowane zwycięstwo odniosła kandy-
datura wybitnej, polsko-francuskiej 
uczonej, dwukrotnej laureatki Nobla i 
prekursorki radiochemii. 

Skłodowska-Curie jest pierwszą 
kobietą z tytułem profesorskim na 
Sorbonie, należy do wąskiego grona 
czterech osób, które dostały nobla 
więcej niż jeden raz. Jest również jedy-
ną kobietą i uczonym, uhonorowanym 
Noblem w dwóch różnych naukach 
przyrodniczych. – Nie ulega wątpliwo-
ści, że patronka szkoły podstawowej, 
mieszczącej się w nowoczesnym cen-
trum edukacyjno-multimedialnym jest 
naukowym wzorem dla uczniów, ko-
bietą odważną, nowoczesną w tamtych 
czasach i łamiącą stereotypy – mówiła 
podczas uroczystości Wioletta Grocho-
wicz, dyrektor SP nr 4. 

W przygotowania do nadania szko-
le imienia zaangażowali się rodzice, 
dzieci oraz wszyscy pracownicy szkoły. 
Społeczność szkolna zebrała niezbędne 

fundusze na zakup sztandaru. Podczas 
uroczystości nadania placówce imienia, 
komitet rodziców przekazał sztandar 
dyrekcji szkoły, który następnie trafił 
w ręce uczniów. Ceremonię uświetni-
ły występy oklaskiwane przez sporą 
liczbę gości.

Tekst i zdjęcie Anna Żuber

Szkoła przy CEM 
z patronką

Uroczyste przekazanie sztandaru

\\\ PIASECZNO

To, że strefa płatnego 
parkowania w Piasecznie 
będzie rozszerzana, 
jest niemal pewne. O jej 
wyznaczenie na odcinku 
ul. Powstańców Warszawy 
wystąpili dzierżawcy lokali 
usługowych z bloku przy  
ul. Szkolnej 24. Duże problemy 
ze znalezieniem miejsca  
na auta są wciąż także  
w innych miejscach miasta.       

M imo wprowadzenia strefy płatne-
go parkowania w centrum mia-

sta, znalezienie wolnego miejsca wciąż 
nie jest łatwym zadaniem. Na problemy 
z tym związane skarżą się właściciele 
lokali usługowych, najemcy i klienci. 
Dzierżawcy lokali przy ul. Szkolnej 24 
zgłosili się do urzędu miasta z wnio-
skiem o wyznaczenie strefy płatnego 
parkowania na ul. Powstańców War-
szawy, czyli wzdłuż ich bloku. – Brak 
możliwości zaparkowania i załatwie-
nia spraw w naszych firmach bardzo 
utrudnia nam możliwość prowadzenia 
działalności – argumentowali. 

\\\   To nie powinno  
tak wyglądać

Jak twierdzą skarżący się przedsię-
biorcy, miejsca parkingowe notoryczne 
zajmowane są przez kierowców z in-
nej części osiedla, niektóre samochody 
blokują miejsca tygodniami. – Klien-
ci skarżą się, że nie ma gdzie stanąć, 
a my mamy problem z rozładunkiem 
dostaw – mówi kobieta z jednego z lo-
kali. – Ostatnio widziałam, jak starszy 
pan z ogromnym trudem niósł psa do 
weterynarza z odległego miejsca par-
kingowego, bo pod przychodnią go nie 
znalazł. Z kolei jeden pan z bloku obok 

trzyma tu aż pięć samochodów. To nie 
powinno tak wyglądać – dodała.  

– Te miejsca obecnie w dużej części 
faktycznie są blokowane z tego tytułu, 
że mamy strefę płatnego parkowania w 
ul. Szkolnej – stwierdził podczas obrad 
Komisji Prawa i Bezpieczeństwa Bog-
dan Krawczyk z Wydziału Utrzymania 
Infrastruktury i Transportu Publiczne-
go.  – Aby nie stawać w strefie, kierowcy 
jadą dalej, a jeśli dojadą na Powstańców 
Warszawy i znajdą wolne miejsce, to na 
nim się zatrzymują. 

– Jeśli zrobimy strefę płatnego par-
kowania 100 czy 200 metrów dłuższą, 
to tylko przepchniemy sprawę dalej – 
zauważyła radna Magdalena Woźniak. 
– Tak naprawdę trzeba rozmawiać o 
strefie na całej ul. Powstańców War-
szawy. Takich planów na razie nie ma-
my, ale tak naprawdę to tory kolejowe 
mogą stać się granicą strefy. Pytanie 
tylko w jakim tempie będziemy to ro-
bić. Dla mnie to już jest trochę za dużo 
i za szybko.

Radni nie wypowiedzą się na razie 
w sprawie wniosku dzierżawców z blo-
ku przy ul. Szkolnej 24, gdyż czekają na 
opinię wspólnoty mieszkaniowej. 

\\\   Wspólnota kontra  
przychodnia

Ogromny kłopot z parkowaniem 
jest również w rejonie krzyżowania się 
ulic Czajewicza i Nadarzyńskiej, gdzie 
w ostatnich latach pojawiła się nowa 
zabudowa mieszkaniowa, wydział 
komunikacji starostwa powiatowego 
oraz straż miejska. Od lat funkcjonuje 
tu przychodnia, która w ostatnim cza-
sie przeniosła oddział rehabilitacji do 
położonego nieopodal dotychczasowej 
siedziby lokalu przy ul. Nadarzyńskiej 
14. Wspólnota mieszkaniowa właśnie 
z tego bloku, wystąpiła do miasta o 
wyznaczenie strefy płatnego parko-
wania przy ul. Czajewicza na odcinku 
pomiędzy ul. Nadarzyńską a Perełką. 
Właściciel przychodni jest temu prze-
ciwny. – Wprowadzenie strefy płatne-
go parkowania ograniczy pacjentom 
dostęp do świadczeń medycznych ze 
środków publicznych oraz zniechęci 
naszych lekarzy do pracy w gminie – 
stwierdził w piśmie do gminy. – Przy 
ul. Nadarzyńskiej mieści się nasza 
placówka zajmująca się rehabilitacją. 
Większość pacjentów to starsi ludzie 
oraz osoby z problemami w poruszaniu 
się, więc ogólnodostępny parking jest 
im niezbędny. 

Wspólnota argumentuje, że lokali-
zacja tak licznych placówek i instytucji 
powoduje, że w okolicy, w tym także 
na kilkurzędowym parkingu gminnym, 
nie ma miejsc parkingowych przez 
większą część dnia. Rotację mogłaby 
zapewnić strefa płatnego parkowania. 

\\\   Prędzej czy później
Radna Woźniak przekonywała, że 

placówka powinna wprowadzić system 
parkowania, aby zapewnić swoim pa-
cjentom miejsca. – Sami spowodowa-
liśmy tę sytuację, wprowadzając strefę 
płatnego parkowania w centrum. Ile 
parkingów by nie było, to zawsze bę-
dzie za mało – dodała. Jak stwierdził 
radny Adam Marciniak, sytuacja prę-
dzej czy później wymusi uruchomienie 
strefy płatnego parkowania w rejonie 
ul. Czajewicza. Na razie jednak radni 
nie podjęli żadnej decyzji odnośnie 
wdrożenia strefy w tej części miasta. Do 
tematu powrócą po zakończeniu prze-
budowy ul. Nadarzyńskiej. Rozważana 
będzie m.in. budowa wielopoziomowe-
go parkingu w rejonie istniejącego już 
parkingu pomiędzy sądem a komendą 
policji. 

Sporo emocji wzbudza także kwe-
stia parkowania na mikroskopijnej 
ul. Żabiej w ścisłym centrum. Miasto 
sprawdza możliwość przebudowy 
uliczki tak, aby rozwiązać problem 
dostaw do lokali usługowych. Nie-
wykluczone, że uda się wybudować 
kilka miejsc parkingowych (od strony  
banku). 

Tekst i zdjęcie Anna Żuber

Strefa płatnego parkowania 
wymyka się spod kontroli

Strefa płatnego parkowania może 
objąć odcinek ul. Powstańców  
Warszawy, a nawet wszystkie miejsca 
zlokalizowane przy tej drodze
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P R O M O C J A

Kumulacja inwestycji drogowych
Gmina Piaseczno realizuje wiele inwesty- 

cji drogowych, w tym również te skompli- 
kowane i kosztowne, na które mieszkańcy 
czekali od lat, jak na przykład przebudowa 
ul. Geodetów. Współpracujemy też z inny-
mi samorządami, by wspólnie realizować 
ważne dla naszych mieszkańców inwesty- 
cje. Tak dzieje się w przypadku przebudowy 
ul. Pod Bateriami, którą rozpoczyna powiat  
piaseczyński, czy budowy chodnika przy 
drodze wojewódzkiej 722 w Bogatkach.

Oczywiście inwestycje drogowe zawsze 
wiążą się z utrudnieniami komunikacyjny-
mi, na które narzekają zwłaszcza kierowcy 
oraz właściciele nieruchomości położonych  
przy przebudowywanych drogach. Utrudnie-
nia w ruchu są nieuniknione przy realizacji 
zadań drogowych, trzeba jednak pamiętać, 
że celem tych działań nie jest utrudnianie 
życia mieszkańcom, lecz poprawa bezpie- 
czeństwa i warunków jazdy.

Koniec inwestycyjnego boomu
– Zdajemy sobie sprawę, że natężenie 

inwestycji drogowych na terenie Piaseczna 
jest duże, ale zarówno my, jak i powiat czy 
samorząd Mazowsza realizujemy zadania 
wtedy, kiedy mamy na to pieniądze, goto- 

wą dokumentację i rozstrzygnięte przetargi 
– mówi burmistrz Daniel Putkiewicz. – Nie- 
stety rzadko udaje się rozpocząć daną in-
westycję w zakładanym wcześniej terminie, 
więc skoordynowanie prac budowlanych 
jest niezwykle trudne. Zadania mogą utknąć 
na etapie projektowym przy uzyskiwaniu 
niezbędnych pozwoleń, często nie udaje się 
rozstrzygnąć przetargu, bo albo nie ma ofert, 
albo są zbyt wysokie. No i sezon budowla-
ny przypada dla wszystkich w tym samym 
okresie roku – dodaje burmistrz.

Przy realizacji inwestycji staramy się oczy-
wiście z pracami wymagającymi całkowitego 
zamknięcia ważnych szlaków komunika-
cyjnych celować w okres wakacyjny, kiedy 
natężenie ruchu jest znacznie mniejsze, a co 
za tym idzie, wyłączenie dróg z ruchu nie 
powoduje zbyt dużych korków w okolicy.

– Choć kumulacja prac drogowych może 
irytować, to ich zakończenie i uzyskane efek- 
ty są powodem do zadowolenia. Przewidu-
jemy, że po okresie wakacyjnym wszyscy 
odetchniemy z ulgą i będziemy się cieszyć  
z poprawy bezpieczeństwa, a także z nowych 
rozwiązań poprawiających płynność ruchu  
– podkreśla wiceburmistrz Robert Widz.

Samorządy starają się obecnie wykorzy- 
stać fakt, że posiadają jeszcze środki na rea- 

lizację zadań inwestycyjnych. Zmiany po-
datkowe, które wprowadził rząd, będą skut-
kować mniejszymi wpływami do budżetów 
samorządów, a ceny usług i materiałów bu- 
dowlanych już znacząco wzrosły. Przewidu- 
je się też, że ta tendencja, w związku z wojną 
w Ukrainie, skutkami pandemii i rosnącą in- 
flacją, będzie się utrzymywać. Stąd obecnie 
realizowanych jest sporo inwestycji drogo- 
wych – na drogach gminnych, powiatowych 
i wojewódzkich.

Duże i ważne inwestycje
Gmina Piaseczno realizuje obecnie prze-

budowę kolejnego odcinka ul. Puławskiej 
oraz fragmentu ul. Kościuszki od skrzyżo- 
wania z ulicami Jana Pawła II i Chyliczkow- 
skiej do skweru Kisiela. W pierwszym eta- 
pie prac remontowaną drogą dopuszczony  
został jedynie ruch autobusów, taksówek, 
rowerów oraz pojazdów dojeżdżających do 
zlokalizowanych tu posesji. Obecnie realizo- 
wana jest przebudowa jezdni, w związku  
z tym konieczne było całkowite zamknięcie 
przebudowywanego odcinka dla ruchu. Kie- 
rowcy mogą korzystać z alternatywnego po- 
łączenia przez centrum – nową drogą łączą- 
cą ul. Kościelną z ul. Nadarzyńską lub ulicami 

Jana Pawła II i Wojska Polskiego. Dojazd do 
odcinka ul. Kościuszki między skwerem Ki- 
siela a ul. Nadarzyńską jest możliwy łączniki-
em biegnącym od ul. Nadarzyńskiej, na ty- 
łach bloku przy ul. Kościuszki, z wyjazdem 
obok kwiaciarni. Zamknięcie drogi dla ruchu 
powinno potrwać około sześciu tygodni.

Starostwo Powiatowe w Piasecznie pro- 
wadzi równocześnie inwestycję polegającą 
na przebudowie ul. Chyliczkowskiej. Wydłu- 
żony zostanie lewoskręt z ul. Chyliczkowskiej 
w ul. Armii Krajowej, droga zyska pasy rowe- 
rowe, przystanek autobusowy przy liceum  
w kierunku centrum oraz bezpieczne przej- 
ście dla pieszych z wyspą między szkołami. 
Dodatkowo PWIK wymienia stary, azbesto- 
wy i awaryjny wodociąg. Aby zrealizować 
prace, konieczne było wprowadzenie ruchu 
jednokierunkowego na ul. Chyliczkowskiej, 
czego efektem są niestety spore utrudnienia 
w ruchu w centrum Piaseczna. 

Kolejną inwestycją powiatu piaseczyń- 
skiego, którą dofinansowujemy, jest przebu-
dowa ulic Dworskiej i Starochylickiej w Chy- 
licach wraz z budową ronda na skrzyżowa-
niu obu ulic. Inwestycja ta nie tylko upłynni 
ruch na skrzyżowaniu, ale też znacząco po-
prawi bezpieczeństwo dzieci uczęszczają-
cych do sąsiedniej szkoły. Gmina Piaseczno 

przekazała również środki na realizowaną 
przez powiat piaseczyński przebudowę 
skrzyżowania drogi krajowej 79 z ulicami 
Polną i Główną w Żabieńcu. 

Gmina Piaseczno kończy z kolei budowę 
ul. 11 Listopada. Mieszkańcy kilkudziesię- 
ciu domów położonych wzdłuż tej ulicy  
przestaną w końcu tonąć w kurzu i błocie.  
Kosztowna i skomplikowana ze względu  
na budowę kanalizacji deszczowej inwesty- 
cja została podzielona na trzy etapy. Obec-
nie dobiegają końca prace na ostatnim  
odcinku.

Nowa jakość dróg 
Na granicy Piaseczna i Józefosławia reali- 

zujemy największą z gminnych inwestycji 
drogowych – przebudowę ulic Geodetów, 
Energetycznej i Rubinowej. Na realizację 
tego zadania mieszkańcy Józefosławia i Julia- 
nowa czekali od co najmniej kilkunastu lat. 
Drogi były kiepskiej jakości, pozbawione od- 
wodnienia czy infrastruktury dla rowerzy- 
stów. Warta blisko 39 mln zł inwestycja obej- 
muje budowę odwodnienia, przebudowę 
licznych sieci podziemnych, wykonanie no- 
wych chodników, ścieżek rowerowych i oczy-
wiście nawierzchni jezdni. W przypadku ul. 
Energetycznej powstała już nowa jezdnia 
drogi. Po zakończeniu prac ulica ta będzie 
dwupasmowa od ul. Puławskiej aż do ron-
da Praw Kobiet. Prace na ul. Geodetów  
na odcinku od ul. Puławskiej do wjazdu do 
Auchan będą prowadzone od połowy czer-
wca do końca sierpnia. Wiąże się to z całko- 
witym zamknięciem wjazdu od ul. Puław- 
skiej. Odcinek od ronda Praw Kobiet do uli- 
cy Ogrodowej będzie w pełni zrealizowany  
do końca czerwca. Prace zaplanowane na  
ul. Rubinowej będą prowadzone w wakacje.

– Mamy nadzieję, że wszystkie prace 
drogowe uda się zakończyć do 30 września 
2022 r. – mówi wiceburmistrz Robert Widz. 
– W Józefosławiu prowadzimy również prace 
przy budowie ul. Jutrzenki między ulicami 
Wenus i Geodetów. Kończymy też budowę 
ul. Lidii Wysockiej w Julianowie.

Czas na przebudowę ulicy 
Pod Bateriami

Gmina Piaseczno przekazała powiatowi 
piaseczyńskiemu łącznie 8,2 mln zł na prze-
budowę ciągu ulic Pod Bateriami i Polskiego 
Państwa Podziemnego. Na początku 2021 r. 
powiat przejął fragment dawnej drogi wo-

jewódzkiej 722, aby przyspieszyć realizację 
oczekiwanej przez mieszkańców od wielu lat 
inwestycji polegającej na gruntownej prze-
budowie drogi. Powiat właśnie rozpoczyna 

kompleksową przebudowę drogi od ronda 
w Gołkowie aż do skrzyżowania z al. Kaszta- 
nów. W ramach inwestycji droga zyska nie 
tylko nową nawierzchnię, ale także odwod-
nienie, chodnik po północnej stronie ul. Pod 
Bateriami oraz przejścia dla pieszych. Po po- 
łudniowej stronie odcinka od ul. Zagłoby 
do ronda w Gołkowie na początku wiosny 
gmina Piaseczno wybudowała ścieżkę ro- 
werową, która zostanie przedłużona w ra-
mach inwestycji powiatu do ul. Redutowej  
i ul. Modrzewiowej.

 Inwestycja wiąże się oczywiście z utrud-
nieniami w ruchu a także z koniecznością 
wprowadzenia zmian w transporcie pub- 
licznym.

Zadanie będzie realizowane etapami.  
W pierwszym przebudowany zostanie wlot 
ul. Modrzewiowej oraz skrzyżowania ulic 
Modrzewiowej i Orzechowej, bez zamknię-
cia ul. Polskiego Państwa Podziemnego. 
Następnie zamknięty dla ruchu zostanie 
odcinek od ul. Redutowej do al. Kasztanów 
bez obu skrzyżowań. Objazd będzie prowa- 
dził ulicą Stołeczną, która będzie drogą  
z pierwszeństwem, a autobusy będą jeździły 
wahadłowo na jednym pasie ruchu ulicą 
Polskiego Państwa Podziemnego. W trzecim 
etapie odcinek remontowanej drogi zost-
anie zamknięty dla ruchu również dla ko-
munikacji publicznej, która zostanie skiero- 
wana na trasę objazdową przez Bobrowiec. 
W kolejnym etapie nastąpi zamkniecie 
skrzyżowania z ul. Redutową, gdzie będzie 
budowane rondo. Tym samym samochody 
nie będą już mogły skręcić w ulicę Lipową 
z ul. Stołecznej. W kolejnym etapie powiat 
zamknie odcinek od Redutowej do Dwor-
skiej bez skrzyżowania, które zostanie zam- 

knięte dla ruchu dopiero w ostatnim etapie, 
kiedy to będzie prowadzona budowa ronda 
przy Dworskiej oraz przebudowa odcinka  
ul. Pod Bateriami aż do ronda w Gołkowie.

Po zamknięciu drogi dla ruchu komu-
nikacji publicznej, co nastąpić powinno  
w pierwszej połowie czerwca, linie autobu-
sowe, które dotychczas jeździły ulicą Pod 
Bateriami, zostaną skierowane na trasy 
objazdowe. ZTM rozważa objazd od ronda 
w Gołkowie ulicami Główną, Bobrowiecką, 
Mazowiecką, Orężną i Jana Pawła II do 
skrzyżowania z ulicą Dworcową. Dalszy prze- 
bieg tras będzie uwzględniał ograniczenia 
wynikające z prac prowadzonych w centrum 
miasta. Ze względu na wydłużenie tras od 
Gołkowa do Piaseczna, zmienione zostaną 
również rozkłady jazdy. ZTM deklaruje sko-
munikowanie poszczególnych linii tak, aby 
rozkłady dobrze korelowały między sobą 
oraz zapewniały dobre połączenie z po-
ciągami KM na stacjach w Zalesiu Górnym 
i Piasecznie. Aby umożliwić mieszkańcom 
okolic Zalesia Dolnego, części Wólki Kozo-
dawskiej i Zalesinka dojazd do centrum Pia- 
seczna, Gmina ustala z ZTM uruchomie- 
nie połączenia zastępczą linią autobusową,  
która od skrzyżowania ulic Orzechowej  
i Modrzewiowej dojedzie do dworca PKP  
i centrum miasta. Szczegółowe informacje 
na temat zmian w transporcie publicznym 
pojawią się na stronie www.piaseczno.eu 
oraz w komunikatach ZTM bliżej terminu 
wprowadzenia zmian.  

Prosimy o cierpliwość
Nieuchronnie zmiany w organizacji ruchu 

wiążą się z utrudnieniami drogowymi. Stara-
my się informować o nich mieszkańców z od- 
powiednim wyprzedzeniem, m.in. na stro- 
nie internetowej gminy: www.piaseczno.eu, 
w mediach społecznościowych oraz prasie 
lokalnej.

– Zawsze na samym początku obowiązy-
wania nowej organizacji ruchu jest najtrud-
niej, bo kierowcy muszą się przyzwyczaić  
do zmian, zastanowić nad ewentualnymi 
alternatywnymi trasami, uwzględnić dłuż- 
szy czas przejazdu, planując podróż – mówi 
wiceburmistrz Robert Widz.

Apelujemy o cierpliwość, zwracanie uwa- 
gi na znaki i tablice informacyjne i oczy-
wiście, w miarę możliwości, omijanie naj- 
bardziej zakorkowanych odcinków dróg.

– Wiem, że w tej chwili jest bardzo trud-
no poruszać się po Piasecznie, ale proszę  
o przetrwanie jeszcze tych kilku miesięcy  
utrudnień. Mam nadzieję, że nowa jakość 
nawierzchni dróg, bez kałuż i ubytków, dodat-
kowe nasadzenia, a także istotna poprawa 
bezpieczeństwa wszystkich uczestników ru-
chu zrekompensują Państwu obecne uciąż- 
liwości – mówi burmistrz Daniel Putkiewicz.

Obecnie na terenie gminy Piaseczno realizowanych jest kilkanaście inwestycji drogowych. Wiąże się to z licznymi utrudnieniami w ruchu,  
ale docelowo mieszkańcy zyskają bezpieczne i komfortowe drogi.
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Co jak co..., ale świętowanie Dnia Dzie-
cka z naszymi milusińskimi to jeden z naj-
milszym z obowiązków, a robienie tego w 
otoczeniu pięknej przyrody w jakiej funk-
cjonuje Dzielnica Filmowa to prawdziwa 
przyjemność. Właściciele zapraszają rodzi-
ny do wspólnego świętowania i spędze-
nia czasu na świeżym powietrzu. Oprócz 
stałych atrakcji będzie też niespodzianka.

– Każdy fan kina kojarzy film, w któ-
rym nastolatek we współpracy z szalonym 

naukowcem wsiadają do wehikułu DeLo-
reana i przenoszą się w czasie. Główną 
atrakcją przygotowaną dla dzieciaków 
będzie występ postaci z filmu Powrót 
do Przyszłości Roberta Zemeckisa, czy-
li szalonego naukowca do złudzenia 
przypominającego Emmetta Browna, 
pomysłodawcy samochodowego we-
hikułu czasu. Przedstawienie obejmie 
doświadczenia fizyczne i chemiczne. Będą 
też wybuchy, suchy lód, mrożenie ciekłym 

azotem np.  roślin i rozbicie nim twardych 
przedmiotów. To wszystko 1 czerwca 
oraz sobotę i niedzielę 4 i 5 czerwca. Po-
kazy odbywać się będą od godziny 12-tej  
do 16-tej z małymi przerwami na odpo- 
czynek i „wymianę” publiczności – wyjaś- 
nia i zaprasza właściciel parku Rafał  
Karwowski. Trzymajmy kciuki za pogodę  
i bawcie się z nami – mali, duzi zatem  
wszyscy – dodaje.

AKTUALNOŚCI

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Trochę to trwało... ale się 
udało – można by rzec. 
Absurdalna lokalizacja wiaty 
przystankowej z wyjściem 
wprost na ścieżkę rowerową 
w Bielawie, zadziwiała 
rowerzystów i pasażerów 
przez kilka ostatnich lat.      

O przystanku, z którego wychodzi 
się wprost na ścieżkę rowerową, 

co stanowi zagrożenie tak dla pasa-
żerów, jak rowerzystów, pisaliśmy już 
jesienią 2019 roku. Chodzi o wiatę na 
przystanku Borowa przy ul. Warszaw-
skiej w kierunku stolicy. Z niezrozu-
miałych dla obserwatorów względów, 
wiata stanęła na pasie gruntu przy 
samej granicy ścieżki rowerowej. Pa-

sażerowie narzekali więc na błoto i 
kałuże pod wiatą oraz niebezpieczeń-
stwo spotkania się z rozpędzonym 
mniej lub bardziej rowerzystą. Wystar-
czyłoby bowiem machnięcie nogą w 
momencie przejeżdżania rowerzysty 
przez wskazaną dla niego ścieżkę, nie 
mówiąc już o wsiadaniu do autobusu. 
Problem ten mieszkańcy zgłaszali do 
gminy wiele razy, zarówno pisemnie, 
jak i telefonicznie. Droga jest wpraw-
dzie zarządzana przez MZDW, ale jak 

przy wszystkich innych drogach, tak i 
tu, za ustawienie wiat przystankowych 
odpowiada gmina. Co więcej zgodnie z 
projektem przebudowy DW724, wspo-
mniana wiata przystankowa powinna 
być usytuowana na ciągu pieszym, „ple-
cami” do ścieżki rowerowej. Pod koniec 
ubiegłego roku aktywista rowerowy 
Michał Wiśniewski, interweniował w 
tej sprawie w Urzędzie Marszałkow-
skim. Z odpowiedzi wynikało, że wiata 
ma zostać przez gminę przestawiona w 
miejsce wynikające z projektu. I tak się 
w końcu stało.

– Coś, co przez wiele lat było nie-
możliwe, dziś stało się możliwe. W mię-
dzyczasie do urzędu gminy trafiło kilka 
pism, odbyło się kilka rozmów i konsul-
tacji z rowerzystami, aż wreszcie, po 10 
latach czekania wiata na przystanku 
Borowa 02 trafiła na swoje miejsce. 
Ciekawe czy na przestawienie słupka z 
rozkładem jazdy będziemy czekać ko-
lejne 10 lat – napisał w mediach spo-
łecznościowych jeden z mieszkańców.

Tabliczka stoi nadal w starej loka-
lizacji, więc pasażerowie, którzy chcą 
sprawdzić rozkład jazdy, nadal muszą 
wejść na ścieżkę rowerową. Podobnie 
jak ci, którzy chcą wyrzucić śmieci do 
sąsiadującego z nią kosza. Jest więc 
jeszcze co poprawiać.

Tekst i zdjęcie Agnieszka Maj

Długa droga 
do racjonalności 

Wiata została w końcu przestawiona

W środę 1 oraz w sobotę i niedzielę 4 i 5 czerwca, w parku tematycznym Dzielnica Filmowa w Zalesiu Górnym 
organizatorzy przygotowali specjalny program na Dzień Dziecka, w tym występ Emmetta Browna.

„Powrót do Przyszłości” na Dzień Dziecka 
w Dzielnicy Filmowej ZAPRASZAMY! Zalesie Górne, ul. Wczasowa 1

tel. 222 905 120, www.dzielnicafilmowa.pl

W tygodniu od 30.05 do 03.06 Dzielnica Filmowa będzie czynna w godzinach 10.00-18.00

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Konsekwencje przekazania 
ponad 2 mln złotych 
nienależnej dotacji  
oświatowej dla prywatnej 
szkoły poniosła kierownik 
Wydziału Oświaty, Kultury 
i Zdrowia konstancińskiego 
magistratu.      

O błędzie, który kosztował gminę 
Konstancin-Jeziorna ponad 2 mln 

zł pisaliśmy już dwa miesiące temu. Od-
kryła go Najwyższa Izba Kontroli, która 
jesienią ubiegłego roku badała pra-
widłowość przyznawania i rozliczania 
dotacji oświatowych dla podmiotów 
prowadzących niepubliczne placówki 
oświatowe. W opublikowanym pod ko-
niec lutego br. wystąpieniu pokontrol-
nym, NIK negatywnie oceniła w tym 
zakresie gminę Konstancin-Jeziorna. 
Powodem było nieprawidłowe wyli-
czenie wysokości dotacji i przekazanie 
jej w kwocie wyższej niż należna. W 
badanym okresie 2019-2021, była to 
kwota 2,18 mln złotych. Niespełna 8 
tys. zł dotyczyło dotacji dla prywatne-
go przedszkola i ta została już przez 
nie zwrócona. Cała reszta trafiła do 
szkoły No Bell. Jak to się stało? „Błąd 
ludzki” – tłumaczy burmistrz Kazi-
mierz Jańczuk w odpowiedzi na inter-
pelację radnych Krzysztofa Bajkow-
skiego oraz Arkadiusza Głowackiego.  
Osoba, która wyliczała należną dotację 
dla placówki niepublicznej, niewłaści-

wie zinterpretowała jedną ze zmien-
nych, uwzględnianych przy określa-
niu stawki przypadającej na jednego  
ucznia.

Okazuje się, że konsekwencje te-
go błędu poniosła kierownik Wydzia-
łu Oświaty, Kultury i Zdrowia. Ratusz 
poszukuje bowiem nowej osoby na to 
stanowisko.

– Utraciłem zaufanie do osoby peł-
niącej tę funkcję – wyjaśnia swoją decy-
zję burmistrz Kazimierz Jańczuk. W ra-
porcie pokontrolnym NIK podkreśla, że 
błędy i przeoczenia popełnili pracow-
nicy urzędu, ale świadczy to zdaniem 
organu kontrolującego o „nieskutecznej 
kontroli zarządczej”. Niewykluczone, 
że konsekwencje poniósłby również 
skarbnik gminy, gdyby nie fakt, że zo-
stał już zwolniony w ubiegłym roku ze 

względu na przelanie na konto oszusta 
5 mln zł. 

A co z nadmiarowymi pieniędz-
mi, które trafiły do prywatnej szkoły? 
Burmistrz zapowiedział, że po prze-
prowadzeniu kontroli w szkole, zapro-
ponuje władzom palcówki podpisanie 
porozumienia i rozłożenie na raty 
kwoty do zwrotu. Czy jednak szkoła 
będzie skłonna oddać spożytkowane 
już pieniądze? Odpowiedzialność za 
prawidłowe naliczenie należnej dotacji 
spoczywa wszak na urzędnikach gminy.

Termin naboru na stanowisko kie-
rownika Wydziału Oświaty, Kultury i 
Zdrowia upływa 30 maja. Do 20 czerw-
ca mogą zaś aplikować osoby zainte-
resowane stanowiskiem inspektora w 
tym samym wydziale.

Tekst i zdjęcie Agnieszka Maj

Błędne wyliczenia, a więc 
do widzenia

W konstancińskim Ratuszu zmieni się kolejna osoba na kierowniczym  
stanowisku

Pasażerowie narzekali 
więc na błoto i kałuże  

pod wiatą  
oraz niebezpieczeństwo 

spotkania się  
z rozpędzonym mniej  

lub bardziej rowerzystą
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\\\ ZGORZAŁA

Ulica Wilgi doczekała się 
decyzji ZRID. Oszacowano 
również koszty inwestycji. 
Zgodnie z wcześniejszymi 
deklaracjami, teraz zadanie 
to powinno zostać wpisane 
do budżetu. Czy tak się 
jednak stanie i w niedalekiej 
przyszłości powstanie  
w końcu alternatywny wyjazd 
ze Zgorzały?      

U twardzenie drogi prowadzącej z 
tzw. Nowej Zgorzały do ul. Postę-

pu miało nastąpić przed wrześniem 
ubiegłego roku. Takie zapowiedzi pa-
dały z ust zastępcy wójta Mirosława 
Wilusza podczas spotkania online z 
mieszkańcami w marcu 2021 roku. 

Termin nie był przypadkowy, bowiem 
wówczas miała zostać otwarta nowa 
szkoła w Zamieniu, do której miały 
uczęszczać m.in. dzieci z tutejszych 
osiedli, co oznaczało (i de facto nadal 
oznacza) konieczność dowożenia ich 
okrężną drogą przez ulicę Krasickie-
go. Dodajmy, że drogę wydłużoną do-
datkowo przez objazd, ze względu na 
prowadzoną od blisko roku budowę 
ronda w Zgorzale. Ulica Wilgi pozosta-
ła drogą utwardzoną tylko na odcinku 
przylegającym do budowanych przez 
dewelopera osiedli, a w lipcu 2021 r. 
gmina tłumaczyła nam, że trwają prace 
nad projektem, a tymczasowe utwar-
dzenie jest niemożliwe ze względu na 
nieuregulowany stan prawny gruntów. 

\\\   Priorytetowe zadanie
– Warto podkreślić, że zgodnie z 

wcześniejszymi deklaracjami realizacja 
ww. układu komunikacyjnego jest trak-
towana przez gminę priorytetowo i nie-
zwłocznie po uzyskaniu prawomocnej 
decyzji ZRID, budowa przedmiotowych 
dróg będzie zgłaszana do planu budże-
tu gminy w celu realizacji – mówiła w 
lipcu ur. Agnieszka Adamus z Biura 
Promocji Urzędu Gminy Lesznowola. 

Decyzję ZRID dla budowy dróg 
gminnych – Wilgi, Gołębia i 1KDZ w 
miejscowości Zgorzała starosta wydał 
12 kwietnia br. 

– Tym samym osiągnęliśmy ka-
mień milowy w procedurze zmierza-
jącej do budowy ważnego i niezbędne-
go ciągu komunikacyjnego na terenie 
powyższej miejscowości – napisał na 
stronie gminy Mirosław Wilusz. – Pla-
nowany układ komunikacyjny, pozwoli 

na bezpieczne wyprowadzenie ruchu z 
osiedli mieszkaniowych w Zgorzale w 
kierunku powstającej trasy szybkiego 
ruchu S-7. Jednocześnie informujemy, 
że jest to pierwszy etap prac, który ma 
za zadanie utworzyć system komunika-
cyjny w miejscu intensywnie urbanizu-
jącej się części Zgorzały – dodał.

\\\   Potrzeba już „tylko”  
kilkunastu milionów

Zgodnie z wcześniejszymi dekla-
racjami, po uzyskaniu decyzji ZRID i 
przygotowaniu kosztorysu, inwestycja 
ta miała zostać wpisana do budżetu, 
aby można było rozpoczynać jej rea-
lizację. O tym, że koszty inwestycji są 
już znane, radny Grzegorz Gonsowski 
poinformował lokalną społeczność 
przed tygodniem. – Budowa ul. Wilgi 
wraz z rondem u zbiegu ul. Gołębia, to 
koszt 11,5 mln zł. Budowa ul. Storczy-
kowej będzie kosztowała 2 mln zł. Po-
trzebujemy 13,5 mln zł, żeby zbudować 
tę tak bardzo wyczekiwaną przez nas, 
mieszkańców Zgorzały drogę, o której 
budowę wnioskowałem pod koniec 
2018 roku – napisał w mediach spo-
łecznościowych. 

Na budowę ulicy Storczykowej pół 
miliona złotych przeznaczył już jakiś 
czas temu deweloper. Nadal jednak na 
budowę nowego układu komunikacyj-
nego, gmina potrzebuje znaleźć 13 mln 

złotych. A tych na razie w budżecie nie 
ma. Nie widać ich również w projekcie 
zmian uchwały budżetowej i WPF na 
najbliższą sesję.

Tuż po ogłoszeniu informacji o uzy-
skaniu decyzji ZRID, wszyscy pokładali 
nadzieję w pieniądzach, które Leszno-
wola miała uzyskać dzięki sprzedaży 
gruntów w Mysiadle. Jednak w prze-
targu zaplanowanym na 25 kwietnia, 
nie było ofert na żadną z trzech wysta-
wionych na sprzedaż działek. Kolejny 
przetarg, na najbardziej atrakcyjną nie-
ruchomość z terenu KPGO Mysiadło, 
ma się odbyć 15 lipca 2022 r. 

– Mam nadzieję, że środki na bu-
dowę znajda się jeszcze w tym roku! 
– pisze radny Gonsowski. – Bardzo 
trzymamy za to kciuki! Byłoby miło, 
jakby gmina dostrzegła nas jako miesz-
kańców, którzy przez lata byli ignoro-
wani jeśli chodzi o inwestycje gminne 
– odpowiada Anna Jackowicz z rady 
sołeckiej Zgorzały. 

Projekt budowy układu drogo-
wego, który ma wyprowadzić ruch 
ze Zgorzały w kierunku ulicy Postępu 
zakłada budowę ul. Wilgi z sześciome-
trową jezdnią i chodnikiem o szeroko-
ści 2,3 m. Ulica Gołębia będzie miała 
odrobinę węższy chodnik – 2,2 m, ale tu 
zaplanowano również ścieżkę pieszo-
-rowerową o szerokości 3,2 m.

Agnieszka Maj

Będą pieniądze na budowę?

Ulica Wilgi utwardzona jest jedynie na odcinku zagospodarowanym  
przez deweloperów
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\\\ PIASECZNO/LESZNOWOLA

Trwają przygotowania  
do uruchomienia nowego 
połączenia z Warszawą. 
Niestety ostatnio zapowiadany 
termin, czyli grudzień 
bieżącego roku, nie jest już 
aktualny.      

W ostatnim czasie nadzieje pasa-
żerów korzystających z pocią-

gów rozbudziły testy Szybkiej Kolei 
Miejskiej na trasie pomiędzy Piasecz-
nem a Warszawą, ale na uruchomie-
nie połączenia przyjdzie im jeszcze 
poczekać. – Testy nowych pociągów 
na Warszawskim Węźle Kolejowym 
są obowiązkowym elementem od-
biorów technicznych – informuje Zu-
zanna Szopowska-Konop, dyrektorka 
Biura Komunikacji SKM. – To ostatni 
etap przed przekazaniem pojazdów 
przewoźnikowi (Szybka Kolej Miejska) 

przez producenta (Newag). W trasie 
sprawdzane jest funkcjonowanie po-
jazdu na szlaku, działanie urządzeń 
pokładowych, np. biletomatów oraz 
systemu informacji pasażerskiej. No-
we pojazdy muszą przejechać 600 ki-
lometrów bez usterek, abyśmy mieli 
pewność, że mogą bezpiecznie wozić 
pasażerów. W ramach tej puli zreali-
zowaliśmy przejazd do Piaseczna – w 
nocy z 18-19 maja. 

Inauguracja szybkiego połączenia 
nie nastąpi w tym roku. Jego urucho-
mienie będzie możliwe po zakończeniu 

przebudowy Dworca Zachodniego w 
Warszawie (przebudowa styku linii 
nr 8 – Warszawa Aleje Jerozolimskie 
– Warszawa Zachodnia). – Dysponu-
jemy pociągami do obsługi tej trasy – 
zapewnia Zuzanna Szopowska-Konop. 
– Czekamy na gotowość infrastruktu-
ry, za którą odpowiada PKP PLK. Ze 
wstępnych deklaracji wynika, że trasa 
będzie dla nas dostępna od 12 marca 
2023 roku. Warto dodać, że będziemy 
jeździć w dwóch konfiguracjach: Pia-
seczno – Warszawa Gdańska – Legio-
nowo Piaski/Wieliszew oraz Piaseczno 
– Warszawa Główna Osobowa.  

Czas przejazdu na trasie Piasecz-
no – Warszawa Zachodnia wyniesie do 
30 minut. Zgodnie z ubiegłorocznymi 
zapowiedziami miasta, w pilotażowym 
okresie do Piaseczna wykonywanych 
byłoby 19 kursów dziennie, po jednym 
na godzinę. – Wyjazd z Piaseczna zapla-
nowano 20 minut po pełnej godzinie, a 
przyjazd 24 minuty po każdej godzinie 
– informował w maju ubiegłego roku 
Robert Widz, wiceburmistrz Piaseczna. 
Szczegóły uzgadnia z władzami gmi-
ny Piaseczno oraz Lesznowoli Zarząd 
Transportu Miejskiego w Warszawie, 
który zleca Szybkiej Kolei Miejskiej re-
alizację połączeń.

Anna Żuber

Kolejny termin
dla SKM-ki

Pociąg SKM na stacji w Piasecznie  
w trakcie ostatnich testów
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Czas przejazdu na trasie 
Piaseczno – Warszawa 
Zachodnia ma wynieść 

maksymalnie do 30 minut

Ulica Wilgi pozostała 
drogą utwardzoną tylko 

na odcinku przylegającym 
do budowanych przez 

dewelopera osiedli
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\\\ MAZOWSZE

W województwie 
mazowieckim blisko  
25% uprawnionych,  
nie aktywowało jeszcze  
bonu turystycznego.  
Czas na skorzystanie  
z dodatkowych środków  
na wakacje mamy tylko  
do końca września.      

P rzed nami ostatnie lato na skorzy-
stanie z rządowego świadczenia, 

które miało za zadanie wesprzeć z 
jednej strony branżę turystyczną do-
tkniętą skutkami lockdownu, a z dru-
giej rodziny, którym dodatkowe środki 
miały pomóc w organizacji wakacyjne-
go wypoczynku dla dzieci.

Rodzice, którzy jeszcze nie wy-
korzystali bonu turystycznego, mogą 
to zrobić do końca września. Bonem 
można zapłacić na przykład za pobyt w 
hotelu, pensjonacie czy gospodarstwie 
agroturystycznym. Można go wyko-

rzystać również w parkach rozrywki i 
innych miejscach oferujących atrakcje 
dla dzieci. Bon z zasady przysługuje 
na każde dziecko, które nie ukończyło 
18 roku życia. Może być wykorzystany 
jedynie na terenie Polski, tylko przy 
obecności dziecka, do którego dany 
bon przypisano. 

\\\   Skorzystało dopiero  
76% uprawnionych

Jak podaje ZUS, w województwie 
mazowieckim rodzice aktywowali 
już 660 tys. bonów, co stanowi 76% 
uprawnionych, którzy albo już wyko-
rzystali, albo zamierzają niebawem 
wykorzystać bon. Pozostali mają czas 
do 30 września br. Inaczej pieniądze te 
im przepadną. 

– Kwota, na którą opiewają ak-
tywowane bony na Mazowszu, to 
ponad 440 mln zł.  Płatności bonami 
turystycznymi przyjmuje około 28 tys. 
przedsiębiorców i organizacji pożyt-
ku publicznego, świadczących usługi 
hotelarskie lub oferujących imprezy 

turystyczne w Polsce. Jest zatem z 
czego wybierać – zaznacza Regionalny 
Rzecznik Prasowy ZUS województwa 
mazowieckiego Piotr Olewiński.

Jak aktywować bon? Rodzic lub 
opiekun prawny dziecka może to zrobić 
samodzielnie na stronie internetowej 
ZUS. Niezbędny jest do tego Profil Za-
ufany. Po aktywacji rodzic otrzymuje 
kod, który należy pokazać podmiotowi 
turystycznemu podczas dokonywania 
płatności bonem. Każda płatność bę-
dzie potwierdzona SMS-em z jednora-

zowym kodem autoryzacyjnym, który 
wysłany zostanie na wskazany podczas 
aktywacji nr telefonu.  Warto o tym pa-
miętać, jeśli z dzieckiem podróżuje inna 
osoba niż ta, która dokonywała aktywa-
cji (np. drugi rodzic). 

Szczegółowe informacje związane 
z bonem turystycznym można uzyskać 
dzwoniąc na specjalną infolinię ZUS: 22 
11 22 111 oraz na stronie www.bontu-
rystyczny.polska.travel.

Na każde dziecko przysługuje 
kwota 500 zł, a w przypadku dziecka z 

niepełnosprawnością – 1000 zł. Kwotę 
można wykorzystać w całości lub czę-
ści, płacąc za daną usługę turystyczną. 
Bon jest ważny do 30 września 2022 r. 
i nie podlega wymianie na gotówkę ani 
inne środki płatnicze.

Lista podmiotów turystycznych, 
u których można zapłacić bonem, do-
stępna jest na stronie internetowej 
Polskiej Organizacji Turystycznej –  
www.pot.gov.pl.

Agnieszka Maj

Ostatni dzwonek, żeby wykorzystać 
bon turystyczny

Bon można wykorzystać jedynie na wakacje spędzane na terenie Polski
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\\\ KRAJ

Węgiel opałowy jest 
horrendalnie drogi. Ludzie 
mają dosyć. Czy warto robić 
zapasy? Czy węgla może 
zabraknąć?      

O becna sytuacja na rynku węgla 
opałowego znacznie odbiega od 

tej sprzed lat. Nie dość, że węgiel jest 
horrendalnie drogi, to jeszcze go braku-
je. Nadejście kolejnego sezonu grzew-
czego może oznaczać wielkie problemy 
dla tych, którzy nim ogrzewają domy. 
Polska miała odchodzić od węgla, 
ale okazuje się, że to najbardziej po-
pularny towar tej wiosny. Podaż wę-
gla na przestrzeni ostatnich lat malała 
znacznie szybciej niż popyt, a powstałą 
w ten sposób lukę uzupełniał węgiel z 
importu. Odcięcie rosyjskich dostaw 
powoduje brak około 11 milionów ton. 
To 6 mln ton niedoboru w energetyce, 
5 mln ton zabraknie na rynku indywi-
dualnym.

\\\   Cenowy kosmos.  
Problemy m.in. dla rolników

Na wielu składach nie ma węgla, a 
ludzie ratują się między innymi drew-
nem. Cena 3 tys. zł za tonę węgla, to 
istne szaleństwo (rok temu wg GUS 
było to 800 zł). Dla wielu domowych 
budżetów to będzie nie do przesko-
czenia. Ludzie będą palić, czym tylko 
się da, nie wyłączając też śmieci. Drogi 
węgiel uderzy głównie w najuboższych, 

głównie na wsiach. Wiktor Szmulewicz, 
prezes Krajowej Rady Izb Rolniczych 
potwierdza, że wzrost cen węgla, 
to dla polskiej wsi bardzo poważny  
problem.

– W tym wypadku nie chodzi tylko 
o ogrzewanie domów. W sektorze rol-
niczym nadal np. wiele szklarni i kurni-
ków ogrzewanych jest węglem. Do tej 
pory był on tańszy i bardziej dostępny 
niż gaz. Teraz wielu rolników ma z tego 
powodu duży problem, bo tak napraw-
dę nie mają alternatywy. Przestawia-
nie się na gaz, który ciągle drożeje jest 

z kolei dla nich bardzo ryzykowne – ko-
mentuje i dodaje, że w efekcie rolnicy 
stoją dzisiaj przed sporym dylematem. 
Muszą zapewnić odpowiednie plony 
i jednocześnie utrzymać swoje rodziny, 
co w kontekście gwałtownego wzrostu 
cen staje się coraz trudniejsze. Wzrost 
cen węgla jednak najmocniej dotknie 
uboższych rolników oraz innych 
mieszkańców wsi. Ucierpią emeryci 
i osoby o najniższych dochodach, co 
w efekcie przyczyni się do zwiększe-
nia skali tzw. ubóstwa energetycznego 

w Polsce. Potwierdzają to dane Izby 
Gospodarcza Sprzedawców Polskiego 
Węgla, z których wynika, że w obec-
nym sezonie grzewczym odsetek go-
spodarstw znajdujących się w sytuacji 
tzw. ubóstwa energetycznego, czyli 
wydających powyżej 10 proc. swoich 
dochodów na ogrzewanie, wzrósł już  
do 31 proc. 

\\\   Czy zabraknie węgla 
w Polsce? 

Przy embargu na „Rosję” nie ma 
możliwości sprowadzania węgla z 
rosyjskich kopalń, natomiast krajo-
wi producenci nie są w stanie pokryć 
zapotrzebowania. W składach opało-
wych pojawiła się panika. Niektórzy 
zapobiegliwie już kupili węgiel lub 
ekogroszek na przyszłą zimę. Sprze-
dawcy reglamentują węgiel, nie można 
go zamawiać, rezerwować ani kupować 
przez internet. Odbiór tylko osobisty 
i tylko w ograniczonych ilościach – 
informuje krajowy producent węgla 
Tauron. Również Polska Grupa Górni-
cza realizuje podobny schemat. Węgiel 
jest podstawowym źródłem ciepła dla 
większości polskich domów jednoro-
dzinnych i mieszkań w przedwojen-
nych kamienicach. I tu uwaga: rząd po-
chylił się nad problemem rosnących rat 
kredytowych, ale zapomniał o osobach, 
które ogrzewają mieszkania węglem. 
Kopalnie apelują, żeby nie nakręcać 
paniki, a węglowy bilans byłby lepszy, 
gdyby zredukować zużycie. Pytanie czy 
jest to możliwe. To zależy m.in.  od te-

go czy dom jest ocieplony, jaką ma po-
wierzchnię, a przede wszystkim od te-
go, czy zima jest łagodna czy mroźna. 
Można przyjąć, że typowy dom zużywa 
2-3 tony węgla na sezon. Czyli jeśli ktoś 
wydawał na ogrzewanie ok. 2400 zł 
w skali roku to teraz wyda nawet 
9000 zł. Chodzi też o to, by ograniczyć 
zużycie węgla poprzez docieplenie bu-
dynków, tak by zmniejszyć ilość zuży-
wanego surowca. Koszt kompleksowej 
termomodernizacji budynku wynosi 
od 200 zł do 400 zł za 1 m² powierzchni 
użytkowej. Dla budynku o powierzch-
ni użytkowej 150 m² będzie wynosił 
od 30 000 zł do 60 000 zł. Takie sza-
cunki przedstawia Instytut Ekonomii 
Środowiska i wnioskuje, że do ocieple-
nia lub docieplenia kwalifikuje się co 

najmniej 72% polskich domów jedno-
rodzinnych! 

\\\   Wysokie ceny węgla  
a plany UE

Na bilans energetyczny składa się 
nie tylko cena surowca, ale też zuży-
ta jego ilość. Nie bez powodu w Unii 
Europejskiej padają pomysły obniżki 
o 1-2 stopnie Celsjusza temperatury 
w mieszkaniach i domach, co pozwoli 
ograniczyć zużycie gazu lub węgla. Do-
tyczy to zresztą nie tylko ogrzewania. 
Według Europejskiej Rady Bezpieczeń-
stwa Transportu Drogowego (ETSC) 
zmniejszenie prędkości na autostra-
dzie ze 130 km/h do 100 km/h daje 
oszczędność paliwa na poziomie 25%.

Janusz Wierzchosławski

Ceny węgla jak z horroru

Nadejście kolejnego sezonu grzewczego może oznaczać wielkie problemy  
dla tych, którzy ogrzewają domy węglemWzrost cen węgla  

jednak najmocniej  
dotknie uboższych 

rolników oraz innych 
mieszkańców wsi
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Dziś Światowy Dzień Tarczycy

25 maja obchodzony jest Światowy 
Dzień Tarczycy. Według szacunków endo-
krynologów, nawet co piąty Polak może 
cierpieć na choroby związane z pracą tego 
gruczołu. 

Główne objawy mogące świadczyć 
o niedoczynności tarczycy:
• Ciągłe uczucie zimna.
• Zmęczenie.
• Senność.
• Zaburzenia pamięci i koncentracji. 
• Depresja.
• Wzrost wagi. 
• Rzadsze oddawanie stolca/zaparcia.
•  Spowolnienie czynności serca,  

niskie ciśnienie tętnicze.
•  Sucha łuszcząca się blada skóra,  

suche włosy.

Jakie są pierwsze objawy 
chorej tarczycy?

Guzek/guzki na szyi, powiększenie 
obwodu szyi (obrzęk), bolesność szyi, 
problemy z przełykaniem, chrypka, utrud-
nione oddychanie, powiększone węzły 
chłonne, uczucie ucisku w przełyku.

Dlaczego chorujemy 
na tarczycę?

Przyczyn wystąpienia niedoczynno-
ści pierwotnej tarczycy może być wiele, 
np. zapalenie tarczycy, znaczny niedobór 
jodu w środowisku, wrodzona niedoczyn-
ność tarczycy, leczenie jodem promienio-
twórczym czy radioterapia okolicy szyi. 

Jej prawidłową pracę może zaburzyć też 
przyjmowanie niektórych leków.

Do czego może doprowadzić 
nieleczona niedoczynność tarczycy?

Ciężka, nieleczona niedoczyn-
ność tarczycy może stanowić stan zagro-
żenia życia, jakim jest śpiączka hipome-
taboliczna. Jej rozwojowi mogą sprzyjać 
inne choroby, np. poważne infekcje czy 
zawał serca.

Czy nadczynność tarczycy  
jest niebezpieczna?

Nieleczona nadczynność tarczy-
cy może prowadzić do niebezpiecznych 
powikłań, m.in. zaburzonej pracy serca 
lub jego niewydolności, osteoporozy lub 
przełomu tarczycowego (z niebezpiecz-
nym dla życia wzrostem stężeń T3 i T4).

Co jest dobre na tarczycę?
Dla prawidłowego funkcjonowa-

nia tarczycy niezbędna jest witamina A. 
Jej źródłem są ryby, produkty mleczne, 
jaja oraz oleje rybne (trany), a także pro-
dukty, takie jak marchew, pomarańczowa 
papryka, pomidory, morele, brzoskwinie, 
gdyż dostarczają one tzw. prowitaminy A 
(karotenów). 

Co się dzieje z człowiekiem, który 
choruje na niedoczynność tarczycy?

Chory na niedoczynność tarczycy jest 
ospały, odczuwa spadek nastroju i energii.  
Chorzy zauważają również problemy ze 
zrzuceniem wagi. Mogą pojawić się także 
choroby układu krążenia, związane z pod-
wyższonym stężeniem cholesterolu, który 
wiąże się ze spadkiem stężenia hormonów 
tarczycowych.

Jak poprawić funkcjonowanie 
tarczycy?

Do powstawania hormonów tarczy-
cy potrzebne są żelazo, jod i selen. Wśród 
składników, których niedobór również 
może sprzyjać pogorszeniu funkcji tar-
czycy, wymienia się też cynk witaminy A, 
E oraz witaminy B2 i B3. Należy pamiętać 
także o przyjmowaniu witaminy D, szcze-
gólnie w okresie jesienno-zimowym.

Ponieważ u osób z niedoczynnością 
tarczycy, proces wchłaniania witamin i 
mikroelementów może być zaburzony, 
dlatego warto zastosować ich suplemen-
tację  po konsultacji z lekarzem.  

Masz suchą skórę, problemy z przełykaniem, czujesz ciągłe zmęczenie  
oraz rozdrażnienie i nie możesz schudnąć? To mogą być objawy chorej tarczycy.  
Zaburzenia pracy tego gruczołu spowodować może przyjmowanie niektórych  
medykamentów, niedobory jodu bądź leczenie jodem promieniotwórczym. 
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POZIOMO: 1) Ignacy, były prezydent 
Polski; 7) 15 minut inaczej; 11) prze- 
miana chemiczna; 14) fałdzistka ibe- 
ryjska, roślina; 15) miejsce ćwiczeń  
z bronią palną; 16) Słowacki i Osterwa; 
17) w parze z podmiotem w zdaniu;  
19) przetaczanie krwi; 20) inaczej kły- 
kacz, ryba morska; 22) płaskie naczy- 
nie do pieczenia ciast; 24) Lindgren, 
znana szwedzka pisarka; 29) wieprzo- 
we do galarety; 30) pomieszczenie 
 z samochodem; 33) paleolit i neolit;  
34) król zwierząt; 35) domki dla  
pszczół; 36) elektryczne w ścianach;  
37) pracuje w teatrze; 38) pieprzyca 
siewna potocznie; 40) pierwiastek Ce; 
41) pierwiastek Er; 43) tworzą watahy;  
44) Adam, autor sonetów „Nad głębia- 
mi”; 47) czerwony lub zielony dla tu- 
rystów; 48) stolica niderlandzkiej Geld- 
rii; 49) kościelny instrument; 51) nie- 
jedna w szkole; 53) różdżkarz, wy- 
krywa cieki wodne; 56) kołatanie  
serca; 58) Monroe, dawna gwiazda fil- 
mowa; 59) chłodzi mocniej niż lodów- 
ka; 60) Karol, autor powieści „Pału- 
ba”; 61) tabletka usypiająca inaczej; 
63) podawanie leku igłą; 64) siatka  
na pysku psa.

PIONOWO: 1) grecka muza tragedii;  
2) obcisłe nakrycie głowy na basenie; 
3) mieszkają w stajni; 4) inaczej pań- 
stwa; 5) Armia Krajowa; 6) wysoki fla- 
gowy lub antenowy; 8) ozdobne na- 
czynie na kwiaty; 9) dawna stolica 
Birmy; 10) bar rybny nad morzem;  
12) stolica amerykańskiego stanu 
Georgia; 13) laska góralska z topor- 
kiem; 18) wdychanie, wziewanie roz- 
pylonych leków; 21) równikowy las 
deszczowy inaczej; 22) podwójne mał- 
żeństwo; 23) dawna stolica Wybrze- 
ża Kości Słoniowej; 25) prawa burta 
statku; 26) okres zahamowania gos- 
podarczego; 27) napisał operę „Pe- 
leas i Melizanda”; 28) polski region  
z tatrami; 30) mowa środowiskowa, 
dialekt; 31) Ru dla chemika; 32) biały 
barszcz potocznie; 39) cykający owad, 
pasikonik; 42) osadzony sprawca, wię- 
zień; 45) powieść Stanisława Lema;  
46) dwudziesta litera alfabetu greckie- 
go; 50) Bolesław, były prezydent Pol- 
ski; 52) ze stolicą w Tajpej; 54) drogi 
zaplanowane dla wycieczek; 55) uwo- 
dzicielski, przystojny aktor; 56) zostaje 
po ścięciu drzewa; 57) główna lub 
chodnikowa; 62) Einstein, pierwiastek 
chemiczny.

Litery z pól ponumerowanych od 1 do 33 utworzą rozwiązanie:

\\\ PIASECZNO

W piątek, 20 maja przed 
siedzibą Państwowej 
Powiatowej Straży Pożarnej  
w Piasecznie odbył się 
uroczysty apel z okazji 
Dnia Strażaka oraz 30-lecia 
utworzenia zawodowej straży.      

Uroczystości rozpoczęto od wciąg-
nięcia flagi narodowej na maszt 

przed siedzibą Powiatowej Państwo-
wej Straży Pożarnej przy ul. Staszica 
oraz odegrania Mazurka Dąbrowskie-
go. 

– Spotykamy się dziś, aby podkre-
ślić wartość naszej służby i celebrować 
naszego patrona, świętego Floriana. 
Apel jest szczególny, ponieważ od-
bywa się w roku jubileuszu 30-lecia 
naszej formacji, Państwowej Straży 
Pożarnej – powiedział St. bryg. Leszek 
Szcześniak, komendant PPSP w Pia-
secznie witając strażaków jednostki, 
strażaków ochotników, strażaków we-

teranów, jak również przedstawicieli 
straży szczebla wojewódzkiego oraz  
samorządowców. 

St. bryg. Leszek Szcześniak przy-
pomniał, że 1 lipca 1992 roku uwa-
żany jest za formalny początek Pań-
stwowej Straży Pożarnej. Podkreślał, 
że na przestrzeni ostatnich kilkudzie-
sięciu lat, w związku z dynamicznym 
rozwojem cywilizacyjnym, strażacy 
poszerzali działalność o ratownictwo 

chemiczne, drogowe, komunikacyj-
ne, techniczne, a także budowlane, 
ekologiczne i medyczne. – Przez trzy 
dekady zmieniał się sprzęt, umundu-
rowanie i wyposażenie jednostek, ale 
niezmienna pozostała gotowość do 
niesienia pomocy innym – podkreślił 
st. bryg. Leszek Szcześniak. – Służba w 
szeregach Państwowej Straży Pożarnej 
jest trudna i odpowiedzialna. Wyma-
ga hartu ducha, odwagi i poświęcenia, 

nawet z narażeniem własnego życia. 
Bycie strażakiem to honor i zaszczyt  
– dodał.

Podczas apelu wręczono odzna-
czenia, wyróżnienia i awanse, w tym 
m.in. złotą odznakę „Za zasługi dla po-
żarnictwa”, którą odebrał asp. Paweł  
Jasiński. 

Piaseczyńska Powiatowa Pań-
stwowa Straż Pożarna jest jedną z 

najczęściej interweniujących jedno-
stek na Mazowszu. Strażacy regularnie 
podnoszą swoje umiejętności i stara-
ją się o pozyskiwanie nowoczesnych 
samochodów i sprzętu ratowniczego, 
w czym wspierają ich samorządy z 
terenu powiatu piaseczyńskiego oraz  
starostwo.

Tekst i zdjęcia Anna Żuber

Trudna i odpowiedzialna służba

Podczas obchodów wręczono odznaczenia, wyróżnienia i awanse

W gminie Piaseczno pracuje łącznie prawie 400 strażaków 
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\\\ PIASECZNO

W środę, 18 maja w Bibliotece 
Publicznej w Piasecznie 
odbyła się debata publiczna 
„Ukraińcy w Polsce – przyjaźń, 
braterstwo, równość czy 
kalkulacja?”.       

W śród gości znalazły się Ivanna 
Kyliushyk, z Fundacji „Nasz 

Wybór”, koordynatorka Ukraińskiego 
Domu w Warszawie, Janina Owcza-
rek z Międzynarodowej Organizacji 
ds. Migracji (filia ONZ) oraz Karina 
Melnytska z Fundacji „Ocalenie”, po-
magającej uchodźcom w Polsce. W 
debacie uczestniczyli także samorzą-
dowcy, przedstawiciele młodzieżowej 
rady gminy Piaseczno, wolontariusze, a 
jej moderatorem był Mirosław Oczkoś.

Podczas spotkania przypominano, 
że konflikt w Ukrainie trwa od 2014 
roku, ale nasi wschodni sąsiedzi chęt-
nie osiadali w Polsce jeszcze wcześ-
niej. Przed 24 lutego b.r. przebywało w 
naszym kraju ok. 1,4 mln Ukraińców, 
natomiast po tej dacie uciekło tu około 
3 mln 200 tys. osób. Według szacunków 

ONZ, łącznie mogło u nas przebywać 
ponad 4,5 mln Ukraińców - 12% ogól-
nej liczby mieszkańców naszego kraju. 
Jednak część z tej grupy, przybyłej do 
Polski na początku tego roku, niedługo 
po przekroczeniu granicy wyjechała 
m.in. do USA lub Kanady, a spora część 
wróciła na Ukrainę. Od końca lutego 
do 4 maja w Polsce nadano uchodź-
com z Ukrainy 1 mln numerów PESEL. 
Szacuje się, że w naszym kraju może 
przebywać 1,6 mln Ukraińców, którzy 
uciekli po 24 lutego przed rosyjskim 
agresorem.   

\\\   Migracje potrzebują 
zarządzania

Podczas spotkania debatowano 
nad wprowadzonymi w Polsce rozwią-
zaniami dla tak dużej liczby uchodźców. 
Jak podkreślano, przyjęta specustawa 

daje Ukraińcom wiele możliwości, ale 
sporo jest wciąż do zrobienia. – Mi-
gracje to rzecz nieunikniona oraz na-
turalna i może służyć też tym, którzy 
migrantów przyjmują, ale zjawisko to 
musi być odpowiednio zarządzane – 
podkreślała Janina Owczarek. – Osoby 
przyjeżdżające nie znają języka, kultu-

ry, przepisów, a ich prawa muszą być 
chronione i muszą mieć możliwość 
adaptacji. Trzeba działać długotermi-
nowo i w wielu sektorach – dodała 
ekspertka w zakresie migracji.

Zdaniem debatujących, sektorem 
najbardziej obciążonym napływem du-
żej liczby uchodźców jest polska służba 
zdrowia. Wskazywano także na ogrom-

nym problem z mieszkaniami i koniecz-
ną z tego powodu relokację Ukraińców 
do mniejszych miejscowości. 

\\\   Grozi nam nasilenie  
ruchów nacjonalistycznych  

Prawdopodobnie od 1 września 
napływ ukraińskich uczniów odczują, 
i to solidnie, polskie szkoły. – Więk-
szość z tych dzieci uczy się na razie 
zdalnie, ale rząd już musi myśleć, co 
dalej – stwierdziła Ivanna Kyliushyk. – 
Państwo myśli, a my cały czas czekamy 
na jakieś wdrożenia – dodała Hanna 

Kułakowska-Michalak, wiceburmistrz 
Piaseczna. 

Ekspertki zgodnie przyznały, w 
związku z liczbą uchodźców i nada-
nymi im uprawnieniami, należy brać 
pod uwagę możliwość nasilenia ru-
chów nacjonalistycznych. – Nigdy i 
nigdzie nie było takiej sytuacji, żeby 
społeczeństwo przyjęło tak ogromną 
liczbę uchodźców – mówiła Karina 
Melnytska. – Społeczeństwo polskie 
nie miało takiego doświadczenia, więc 
to, co zrobiło, jest wspaniałe i godne 
wszelkiej pochwały, ale z tym wiąże się 
nie tylko ryzyko wypalenia. Jeśli nie zo-
staną podjęte odpowiednie działania, 
to istnieje groźba konfliktów i napięć 
społecznych. Żeby tego uniknąć trzeba 
integrować i edukować społeczeństwo. 
– Przy tak dużej liczbie uchodźców, w 

Polsce nadal nie mamy przemyślanej 
polityki migracyjnej, integracyjnej i re-
lokacji – wtórowała jej Ivanna Kylius-
hyk z Fundacji „Nasz Wybór”.

Podczas spotkania podkreślano, że 
ciężar sytuacji związanej z ogromnym 
napływem uchodźców wzięło na siebie 
głównie społeczeństwo, w tym często 
także sami urzędnicy. To ich zaanga-
żowanie sprawiło, że nie było koniecz-
ności tworzenia wielkich obozów dla 
uchodźców, co jest ewenementem na 
skalę światową. 

Spotkanie zorganizowało stowa-
rzyszenie Pomysł na Józefosław, w 
partnerstwie z Biblioteką Publiczną w 
Piasecznie, w ramach konkursu „Po-
znajmy się – piaseczyńskie spotkania 
z Ukrainą”. 

Tekst i zdjęcia Anna Żuber

Integrować i edukować

Goście spotkania (od prawej): Ivanna Kyliushyk, z Fundacji „Nasz Wybór”, 
Karina Melnytska z Fundacji „Ocalenie”, Janina Owczarek z Międzynarodowej 
Organizacji ds. Migracji i Mirosław Oczkoś, prowadzący debatę

W debacie uczestniczyli samorządowcy, przedstawiciele młodzieżowej rady 
gminy Piaseczno oraz wolontariusze

\\\ NA RATUNEK ZABYTKOM                  
Towarzystwo Przyjaciół Piaseczna 
zinwentaryzowało 50 historycznych 
pomników z terenu Cmentarza Para-
fialnego przy ul. Kościuszki. To waż-
ny krok w procesie zabezpieczania 
zabytkowych mogił. 

Rzymskokatolicki cmentarz w Pia-
secznie powstał w 1796 roku, a najstarsze nagrobki pochodzą z początku XIX 
wieku. – Projekt inwentaryzacji to kluczowy element wieloetapowego procesu 
zabezpieczania zabytkowych pomników na naszym cmentarzu – mówi Krzysztof 
Kasprzycki, prezes Towarzystwa Przyjaciół Piaseczna. 

Inwentaryzacja była możliwa dzięki znacznemu wsparciu finansowemu Ma-
zowieckiego Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. – Powstała szczegółowa 
baza danych w postaci kart ewidencyjnych zabytków ruchomych – informuje 
Piotr Kalbarczyk, pomysłodawca i koordynator projektu naukowo-badawczego, 
członek zarządu TPP. – Pełna dokumentacja została przekazana do MWKZ oraz 
parafii św. Anny w Piasecznie.

Dokumentacja określa m.in. materiał, z jakiego wykonano pomnik, styl, wy-
miary, czas powstania, itp. Jej wykonanie jest niezbędne do uzyskania ochrony 
konserwatorskiej dla każdej mogiły, bo choć cmentarz wpisano do Rejestru 
Zabytków, to każdy nagrobek podlega oddzielnej, indywidualnej ocenie. 

Szczegóły opracowania zostaną przedstawione i omówione na spotka-
niu członków TPP, 9 czerwca o godz. 18 w Centrum Edukacji Multimedialnej  
w Piasecznie (ul. Jana Pawła II 55).

TPP stara się o przeprowadzenie kolejnych prac inwentaryzacyjnych. 

\\\ PIASECZNO 

Prawdopodobnie  
od 1 września napływ 
ukraińskich uczniów 
odczują, i to solidnie, 

polskie szkoły
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      OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
o wszczęciu postępowania 

Na podstawie art. 11d ust. 5 i 6 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 176) 
zawiadamiam, że w dniu 14 marca 2022 r. zostało wszczęte postępowanie w sprawie udzielenia 
zezwolenia na realizację inwestycji drogowej:      
inwestor:       Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno, ul. Kościuszki 5, 05-500 Piaseczno          
inwestycja:    Budowa drogi gminnej łączącej ul. Zimową z ul. Gwiaździstą w Chyliczkach,  

gm. Piaseczno   
Działki inwestycyjne:
• w projektowanym pasie drogowym (numery działek wytłuszczone przechodzą pod inwestycję; 
numery działek zamieszczone w nawiasie to numery po podziale; działki zapisane po przecinku 
pozostają przy dotychczasowym właścicielu) obręb 0009 Chyliczki w jedn. ew. 141804_5 
Piaseczno – obszar wiejski: 45/97, 45/104, 39/14, 45/77, 40/3, 40/5, 38/6, 104 (104/2,104/1), 51/103 
(51/109, 51/110), 51/104 (51/118, 51/117), 51/102 (51/112, 51/111,51/113), 51/96 (51/115, 51/114, 
51/116), 51/31 (51/106, 51/105), 51/32 (51/107, 51/108), 50/77 (50/100, 50/99), 50/95 (50/101, 
50/102), 48/81, 47/25 (47/43, 47/42,47/44), 45/94 (45/115, 45/114), 40/6 (40/13, 40/14), 38/2 (38/26, 
38/25, 38/27), 36/8 (36/33, 36/32, 36/34), 36/14 (36/29, 36/28), 36/15 (36/30, 36/31), 
• poza projektowanym pasem drogowym (pod wykonanie budowy lub przebudowy sieci 
uzbrojenia terenu, zjazdów bądź dróg publicznych; numery działek zamieszczone w nawiasie 
to numery ew. działek przed podziałem) obręb 0009 Chyliczki w jedn. ew. 141804_5 Piaseczno 
– obszar wiejski:
104/1 (104), 51/113 (51/102), 51/116 (51/96), 51/33, 50/99 (50/77), 45/62, 40/14 (40/6), 38/5, 36/28 
(36/14), 35/5, 80/2, 34/26, 33/2, 32/5, 32/4, 51/108 (51/32), 45/75, 34/29, 34/24, 45/97, 45/104, 39/14

Akta sprawy do wglądu znajdują się w Starostwie Powiatowym w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14, 
05-500 Piaseczno, od pon. do pt. w godzinach 8-16, gdzie można zgłaszać ewentualne uwagi i wnioski 
do czasu wydania orzeczenia w sprawie.

Zgodnie z art. 49 ustawy – Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się za 
dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia.

Jednocześnie zgodnie z art. 49a k.p.a. informuję, że o innych czynnościach z wyjątkiem 
zawiadomienia o wydaniu decyzji, organ będzie informował poprzez udostępnienie pisma w Biuletynie 
Informacji Publicznej.

Z up. Starosty Piaseczyńskiego mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś 
Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego

Nr rej. ARB.6740.1.12.2022.ZS          
Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 25.05.2022 r.

      OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
o zmianie wniosku 

Na podstawie art. 11d ust. 5 i 6 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 176) 
zawiadamiam, że w dniu 18 maja 2022 r., dokonano korekty wniosku w sprawie wszczętego 
postępowanie w sprawie udzielenia zezwolenia na realizację inwestycji drogowej:     
inwestor:       Wójt Gminy Lesznowola, ul. Gminna 60, 05-506 Lesznowola          
inwestycja:    Budowa drogi gminnej – ulicy Polnej w miejscowości Wilcza Góra,    
Działki inwestycyjne:
• w projektowanym pasie drogowym (numery działek wytłuszczone przechodzą pod inwestycję; 
numery działek zamieszczone w nawiasie to numery po podziale; działki zapisane po przecinku 
pozostają przy dotychczasowym właścicielu), w jednostce ew. Lesznowola obręb 0028 Wilcza 
Góra dz. nr ew.: 65/23, 65/32, 65/34, 65/35, 66/13, 66/21, 66/23, 75/8, 75/6, 85, 89/9, 96/7, 116/11, 
116/13, 116/14, 116/15, 116/16, 166/25, 146/11, 149/13, 152/1, 164/2, 66/24, 87/1, 87/9, 162/20, 
163/1, 65/33 (65/38, 65/39), 66/22 (66/27, 66/28), 65/27 (65/40, 65/41), 67/17 (67/26, 67/27), 68/10 
(68/17, 68/18), 75/3 (75/16, 75/17), 75/4 (75/15, 75/14), 75/7 (75/12, 75/13), 87/2 (87/11, 87/12), 87/5 
(87/13, 87/14), 90/9 (90/14, 90/15), 90/10 (90/12, 90/13), 90/11 (90/16, 90/17), 91/21 (91/22, 91/23), 
92/3 (92/10, 92/11), 92/4 (92/12, 92/13), 92/7 (92/8, 92/9), 93/1 (93/20, 93/21), 93/6 (93/16, 93/17), 
93/5 (93/18, 93/19), 94 (94/1, 94/2), 96/4 (96/15, 96/16), 96/6 (96/19, 96/20), 96/5 (96/17, 96/18),  
96/8 (96/13, 96/14), 106 (106/1, 106/2), 146/6 (146/35, 146/36), 146/22 (146/37, 146/38), 149/15 
(149/19, 149/20), 149/1 (149/21, 149/22), 151/1 (151/20, 151/21,151/22), 151/2 (151/23, 151/24), 
151/3 (151/25, 151/26), 153/8 (153/14, 153/15), 162/21 (162/24, 162/25), 162/22 (162/26, 162/27), 
163/2 (163/4, 163/5), 164/1 (164/6, 164/7), 164/5 (164/8, 164/9) 
• poza projektowanym pasem drogowym (pod wykonanie budowy lub przebudowy sieci 
uzbrojenia terenu bądź dróg publicznych; numery działek zamieszczone w nawiasie to numery 
ew. działek przed podziałem), w jednostce ew. Lesznowola obręb 0028 Wilcza Góra dz. nr ew.: 
91/23 (91/21), 93/19 (93/5), 152/7, 152/8, 93/19 (93/5), 96/18 (96/5),
• działki na których planowane jest przejście przez obszar wód płynących w jednostce ew. 
Lesznowola obręb 0028 Wilcza Góra dz. nr ew.: 22, 86, 95, 105, 116/8, 116/9  

Akta sprawy do wglądu znajdują się w Starostwie Powiatowym w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14, 
05-500 Piaseczno, od pon. do pt. w godzinach 8-16, gdzie można zgłaszać ewentualne uwagi i wnioski 
do czasu wydania orzeczenia w sprawie.

Zgodnie z art. 49 ustawy – Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się za 
dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia.

Jednocześnie zgodnie z art. 49a k.p.a. informuję, że o innych czynnościach z wyjątkiem 
zawiadomienia o wydaniu decyzji, organ będzie informował poprzez udostępnienie pisma w Biuletynie 
Informacji Publicznej.

Z up. Starosty Piaseczyńskiego mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś 
Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego

Nr rej. ARB.6740.1.43.2021.ZS          
Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 25.05.2022 r.

     INFORMACJA
Starosta Piaseczyński działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce 
nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2021r., poz. 1899) informuje, że na tablicy ogłoszeń w siedzibie Starostwa 
Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14 oraz na stronie internetowej www.piaseczno.pl  
w Biuletynie Informacji Publicznej w zakładce Oferty nieruchomości-Oferty dzierżawy, zamieszczony 
został wykaz nieruchomości Skarbu Państwa przeznaczonej do wydzierżawienia na okres 3 lat, dot. 
działki nr 397/2 z obrębu Wilcza Wólka gm.Prażmów.
Powyższy wykaz został podany do publicznej wiadomości na okres od 25.05.2022r. do 15.06.2022 r. 
oraz zamieszczony na stronie podmiotowej Wojewody w Biuletynie Informacji Publicznej przez okres 
21 dni. Termin składnia ofert upływa 15.06.2022 r. 

Starosta Piaseczyński Ksawery Gut

     INFORMACJA
Starosta Piaseczyński działając na podstawie art. 35 ust. 1 i 2 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r.  
o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2021r. poz. 1899) informuje, iż na tablicy ogłoszeń  
w siedzibie Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14 oraz na stronie internetowej 
www.piaseczno.pl, zamieszczony został wykaz dot. części nieruchomości Skarbu Państwa 
przeznaczonej:
•  do oddania w dzierżawę na rzecz dotychczasowego użytkownika, na okres do 10 lat, którą stanowi 

działka ew. nr 1/587 z obrębu 0025 Linin II, gm. Góra Kalwaria 
Powyższy wykaz został podany do publicznej wiadomości na okres od 25.05.2022 r. do 15.06.2022 r.  
oraz zamieszczony na stronie podmiotowej Wojewody w Biuletynie Informacji Publicznej przez okres 
21 dni. Starosta Piaseczyński Ksawery Gut

\\\ POWIAT

Już w najbliższą sobotę MKS 
Piaseczno może zapewnić 
sobie awans do baraży,  
w których powalczy o III ligę. 
Wszystko rozstrzygnie się  
w domowym meczu  
z KS Raszyn.      

W miniony weekend MKS Piasecz-
no w ramach 29. kolejki piłkar-

skiej IV ligi zmierzył się w Garwolinie 
z trzecią wówczas w tabeli Wilgą. W 
starciu z trudnym rywalem Piasecz-
no pokazało, że jest zespołem, który 
powinien grać w wyższej klasie roz-
grywkowej.

Już po 20 minutach gry goście pro-
wadzili po bramce Konrada Rudnickie-
go, któremu dogrywał były zawodnik 
Garwolina Rafał Macioszek. Jeszcze 
przed końcem pierwszej połowy na 2:0 
podwyższył Kamil Matulka. W drugiej 
części meczu Wilga rzuciła się do od-
rabiania strat, ale to MKS, kwadrans 
przed ostatnim gwizdkiem sędziego 
dołożył kolejne trafienie – tym razem 
gola zdobył najlepszy strzelec ligi – 
Szymon Wiejak. Starcie zakończyło się 
wynikiem 3:0 dla piasecznian.

Choć do końca rozgrywek IV li-
gi pozostało jeszcze 5 kolejek, już w 
najbliższą sobotę może być jasne, kto 
zawalczy w bezpośrednim starciu o III 
ligę. Liderujący w tabeli MKS Piaseczno 
ma obecnie 78 punktów, czyli aż o 13 
więcej od drugiego Oskara Przysucha. 
Zwycięstwo w starciu z KS Raszyn (28 
maja o godzinie 11:00, Stadion Miejski 
w Piasecznie) sprawi, że drużyna z Pia-

seczna zapewni sobie awans do baraży. 
Ponadto zwróćmy uwagę na to, że MKS 
strzelił w tym sezonie 98 bramek – być 
może już podczas najbliższego meczu 
padnie setna bramka.

Z kim miałoby się zmierzyć Pia-
seczno w barażach? Sytuacja w I gru-
pie mazowieckiej wygląda niezwykle 
ciekawie. Na czele tabeli znajduje się 
Ząbkovia Ząbki (70 punktów), ale tuż 
za nią jest mająca 1 punkt mniej Wisła 
II Płock. Na trzecim stopniu podium 
ujrzymy Mławiankę Mława (67 punk-
tów). Raczej wątpliwe, że do baraży 
awansuje czwarty obecnie Troszyn, 
który posiada stratę 12 punktów do 
lidera. Ogromne znaczenie na pewno 
będzie mieć spotkanie Ząbkovii z Mła-
wianką, które przypada na ostatnią 
kolejkę (18-19 czerwca).

\\\   Pewni utrzymania
Po ostatniej serii gier w świetnych 

nastrojach mogą być również piłkarze 

Orła Baniocha, którzy po bezbramko-
wym remisie na własnym boisku z Mi-
lanem Milanówek są już pewni utrzy-
mania w IV lidze. Orzeł mógł sięgnąć po 
komplet punktów, ale znakomitą formą 
popisywał się golkiper Milanu.

Trzeba koniecznie zauważyć, że 
lista zespołów, które opuszczą w tym 
roku IV-ligowe rozgrywki, jest bardzo 
długa – spadnie aż osiem klubów, a 
dziewiąty zagra w barażach o utrzy-
manie. W związku z tym utrzymać 
się, wcale nie jest łatwą sztuką. Kibice 
Orła mogą być zadowoleni z postawy 
swojej drużyny, która regularnie poka-
zuje wysoką formę, mając w tym mo-
mencie stratę 7 punktów do ligowego  
podium.

W 30. kolejce Orzeł zagra na wy-
jeździe z Naprzodem Skórzec. Mecz 
odbędzie się w tę sobotę o godzinie 
18:00 w Skórcu.

Rafał Lipski

O krok od awansu

MKS Piaseczno pokonał Wilgę Garwolin i już niedługo może świętować awans 
do baraży
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P iaseczno opisywane w notatkach 
prasowych międzywojnia trochę 

zdumiewa, trochę przeraża, ale też cza-
sami napawa dumą, ale tylko wtedy, 
gdy jest dawane jako przykład ciągłego 
rozwoju infrastruktury miasta. Jakie 
informacje o mieście zamieszczane są 
w prasie z tego czasu? Co i kogo z war-
szawskiej prasy interesuje w temacie 
Piaseczna? No cóż, dziennikarze jak to 
dziennikarze, szukają zdarzeń nieco-
dziennych i tych jest na temat Piasecz-
na w prasie przedwojennej najwięcej. 
Dużo informacji znajdzie czytelnik o 
kolejkach wąskotorowych, a szczegól-
nie dotyczących katastrof i samobójstw. 
W tym tekście wybrałam informacje 
bez trupów, katastrof, ale dające do 
myślenia.

\\\   Dziennik „Robotnik”  
z 1920 r.

Notatkę pod tytułem „Majówko-
wicz” napisał dziennikarz L. Krynicz, 
który podróżując z Piaseczna kolejką 
grójecką, był świadkiem dziwnej sceny, 
będącej przykładem niby niewinnego 
oszustwa, a jednak postawa współpa-
sażera, dziennikarza oburzyła. Scena 
odegrała się między konduktorem po-
ciągu, a podróżnym i była przyczyn-
kiem do umieszczenia tego zdarzenia 
w dzienniku „Robotnik”. Oto co pisze 

Krynicz: W Piasecznie tłok był strasz-
ny. W wagonach zaduch taki, jakby 
mydło było funt po tysiąc marek. Sta-
łem na platformie. Przysiadł się, albo 
raczej przyczepił do buforu pasażer. 
Gęba płaska, wąsy ku dołowi, za to nos 
podkręcony idealistycznie w górę hen 
ku gwiazdom. Oczki troszkę maśla-
ne, ale spryciarz widać, bo po chwili, 
choć tłok był, już jakoś stał wygodnie 
oparty koło mnie. Kolejka wyrywała, 
jak dychawiczna szkapa. Podjeżdżamy 
do Warszawy, przychodzi konduktor: 
„Biletów ktoś nie ma?“. Ten i ów kupuje.
– A pan? – pyta konduktor mojego są-
siada.
– Tak, ja – odpowiada mój sąsiad. – Ten 
sam. A pan skąd zgadł, że to ja?
– Bilet masz pan?
– Miałem.

– Jak to, miał pan? Kiedy?  
– O! nawet nie pamiętam. Coś w zeszłą 
niedzielę. 
– No dalej! nie zawracać głowy. Niech 
pan płaci. 
– A czy pan żonaty?
– A bo co? 
– Żona młoda?... Jak nie, to co się pan tak 
śpieszy? Jeszcze się pan wyśpi. 
– Co pan tu kpiny stroi! Płacić! 
– Toż nie mówię, że nie. Cóż pan gwał-
tuje? 
– Pan, gdzie wsiadł? 
– Czy ja wsiadłem? Ludzie mnie we-
pchnęli: Jakaś szmuglerka koszem. Ta-
kem w górę smyg.  

Dowcipny pasażer w końcu zapła-
cił za podróż, mniej niż się należało, 
gdyż oszukał konduktora co do stacji, 
na której wsiadł. Dziennikarz oburzony 
pisze: Nic się nie odzywałem, ciekaw, co 
z tego będzie.
– Ładne trzy przystanki, powiadam do 
niego. W Piasecznie pan wsiadł przy 
mnie.
– A to nie trzy przystanki? Dąbrówka, 
Pyry, Grabów.
– A stacji pan nie liczy?
– O stacje nikt nie pytał. Nie mogą prze-
cież jakiegoś tam przystanku ze stacja-
mi równać – obraziłyby się.
– O! Pięknie publiczka nasza umie 
uszanować cudzy grosz! – Oburzył się 

dziennikarz Krynicz. Na pewno jazda 
bez biletu w kolejce grójeckiej była dla 
uczciwego pasażera naganna.

\\\   Niepotrzebne deski  
z sędziwego mostku

Kuriozalna sprawa dotycząca bur-
mistrza Mieczysława Markowskiego 
znalazła swój finał w sądzie. Informuje 
o niej dziennik „Dzień Dobry” z 1937 r., 
nadając notatce prasowej tytuł: „Nie-
potrzebne deski z sędziwego mostku”. 
Zdarzenie to jest dość niecodzienne, 
tym bardziej, że burmistrz Markowski 
zapisał się w historii Piaseczna, jako 
człowiek prawy i dobry gospodarz, no 
ale na tym stanowisku czasami „stąpa 
się po kruchym lodzie” i każdą decy-
zję trzeba przemyśleć. I posiedziałby 
pan burmistrz dwa tygodnie w aresz-

cie, gdyby nie pan Kanarek. Oto tekst 
notatki: „W Piasecznie był drewniany 
mostek, starowina. Wyłupywali go z 
boku i tak sztukowali, że wreszcie sta-
rego było coraz mniej, a nowego coraz 
więcej. Znalazł się rówieśnik mostka, 
stary woźny magistracki Kaszubski, 
który począł łakomym okiem patrzeć 
na sędziwe dechy. Poszedł do burmi-
strza i prosi: – Niech mi pan burmistrz 
da ten mostek od starej strony, bo to i 
tak już na nic nikomu się nie przyda. 
– A weź. I Kaszubski wziął. Zrobił się 
gwałt. Zwołano radę miejską. Rad-
ni Polacy orzekli, że stało się dobrze, 
radni żydowscy zaś, że stało się źle i 
na znak protestu opuścili posiedzenie. 
Burmistrz p. Mieczysław Markowski 
został pociągnięty do odpowiedzial-
ności karnej za nadużycie władzy. W 
sądzie okręgowym skazano p. Mar-
kowskiego na dwa tygodnie aresztu. 
Sprawa była rozpatrywana w sądzie 
apelacyjnym. Adwokat Kanarek wy-
wodził, że nie było szkody materialnej, 
gdyż należało i tak stare deski usunąć, 
a koszt robocizny wyniósłby więcej niż 
kwota, uzyskana ze sprzedaży drzewa. 
Sąd apelacyjny długo się zastanawiał, 
wreszcie jednak p. Markowskiego unie-
winnił”. Jedyne co mogę powiedzieć w 
komentarzu do tej sprawy to, że adwo-
kat Kanarek był dobrym adwokatem, a 
mienie państwowe nawet spróchniałe, 
dalej pozostaje państwowe.

\\\   Lepiej być muchą  
w Warszawie  
niż osiemdziesięcioletnim  
kamienicznikiem  
w Piasecznie

Taką opinię miastu wystawił znany 
przed wojną krytyk teatralny, felietoni-
sta i prozaik Wacław Grubiński, a właś-
ciwie jego bohater literacki w dialogu 
o biedzie zamieszczonym w Kurjerze 
Warszawskim w 1927 r. Czytamy: Całą 

Warszawę lubię. Bądź co bądź jest to 
nie lada przywilej mieszkać w stolicy. 
Już to jedno jest wielką wygraną na lo-
terii życia. Gdy pomyślę, że mógłbym 
mieszkać na przykład w Piotrkowie, 
albo w Łomży, zimny pot mnie okrywa. 
I pomyśleć, że są ludzie, którzy cale ży-
cie mieszkają w Piasecznie! Rodzą się 
w Piasecznie, kształcą się w Piasecznie, 
kochają się w Piasecznie, robią kariery 
w Piasecznie, żenią się w Piasecznie, 
mają dzieci w Piasecznie, umierają w 
Piasecznie. Niech pan sobie wyobrazi 
Piaseczno jako „Miasto mojej matki! “. 

Juliusz Cezar z pewnością by nie po-
wiedział, że wolałby być pierwszym w 
Piasecznie, niż drugim po Mussolinim 
w Rzymie. Co do mnie, to wolałbym być 
jednodniową muchą w Warszawie niż 
osiemdziesięcioletnim kamieniczni-
kiem w Piasecznie.”.

 Skoro jest okazja do tego, aby 
wspomnieć o Wacławie Grubińskim, 
bo skoro ten wspomniał o Piasecznie, 
tak pół żartem, pół serio to napiszę kil-
ka zdań o nim na serio. W PRL-u jego 
publikacje były całkowicie zakazane. 
Znalazł się na liście pisarzy: „(...) w sto-
sunku do niżej wymienionych pisarzy, 
naukowców i publicystów przebywają-
cych na emigracji (w większości współ-
pracowników wrogich wydawnictw i 
środków propagandy antypolskiej) na-
leży przyjąć zasadę bezwarunkowego 
eliminowania ich nazwisk oraz wzmia-

nek o ich twórczości, poza krytycznymi, 
z prasy, radia i TV oraz publikacji niepe-
riodycznych o nienaukowym charak-
terze (literatura piękna, publicystyka, 
eseistyka)”. Może to jest powód, że tej 
tu przytoczonej opinii o Piasecznie nie 
znaliśmy.       Małgorzata Szturomska

Majówkowicze, spróchniały mostek burmistrza, 
czyli wieści z Piaseczna

Burmistrz Mieczysław Markowski, na górze zdjęcia, trzymający w ręku bochen chleba, zdjęcie zrobione w czasie  
majówki w lesie chojnowskim z 1930 r.

Piaseczno lata 30, w pobliżu rynku w latach 20/30. XX w., osoby maszerujące 
ulicą Tadeusza Kościuszki. Pierwszy z prawej Mieczysław Markowski
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Żart z czasopisma „Mucha” z 1923 r.
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INFORMACJA 
o zamieszczeniu wykazu nieruchomości gminnych przeznaczonych 

do zbycia przez Gminę Piaseczno
Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno działając na podstawie art. 35 ust. 1 i 2 ustawy z dnia 21 sierpnia 
1997 r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2021 r., poz. 1899 ze zm.) informuje,  
iż na tablicy ogłoszeń Urzędu Miasta i Gminy Piaseczno przy ul. Kościuszki 5 – na I piętrze oraz  
na stronie internetowej www.piaseczno.eu w zakładce BIP – tablica ogłoszeń, został udostępniony 
do publicznej wiadomości wykaz nieruchomości gminnych przeznaczonych do zbycia w drodze 
darowizny na rzecz Powiatu Piaseczyńskiego: 
1.   działki ewid. nr 529/8, nr 530/2 i nr 696/2 o powierzchni łącznej 3358 m2, położone w miejscowości 

Bogatki gm. Piaseczno,   
2. działka ewid. nr 12/1 o powierzchni 3 m2, położona w miejscowości Robercin gm. Piaseczno,
3. działka ewid. nr 37/1 o powierzchni 25 m2, położona w miejscowości Jesówka gm. Piaseczno,
4. działka ewid. nr 3/21 o powierzchni 203 m2, położona w obr. 32 m. Piaseczno,
5. działka ewid. nr 12/17 o powierzchni 227 m2, położona w obr. 29 m. Piaseczno,
6. działka ewid. nr 353/3 o powierzchni 93 m2, położona w obr. 24 m. Piaseczno.
Piaseczno, 18.05.2022 r.  Z up. Burmistrza Miasta i Gminy Piaseczno

mgr inż. Robert Widz, II Zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Piaseczno

 DAM PRACĘ 

Zatrudnię mężczyzn do prac  
porządkowych na terenie  

centrum handlu hurtowego. 
 tel. 504 246 180 

PRACA W OCHRONIE PRUSZKÓW.  
Poszukujemy osób z orzeczeniem  
o niepełnosprawności do pracy  
przy ochronie spokojnego zakładu  
produkcyjnego w Pruszkowie (wymagana 
podstawowa znajomość komputera).  
Nie wymagamy doświadczenia.  
Dobre warunki pracy. TEL. 884 602 126 

Piekarnia Łazy k. Magdalenki zatrudni 
piekarza tel. 506 59 55 55

Zatrudnimy Opiekunów osób  
niesamodzielnych, Koordynatora  
Opiekunów, Terapeutę Zajęciowego,  
Animatora Zajęciowego, Nowy Dom 
opieki ANTONINA w Piasecznie,  
tel. 882 787 809 

Pracownik sprzątający miasto  
w Piasecznie, umowa o pracę do 4200 zł/
brutto/miesięcznie, tel: 605333429 

Fryzjer damsko-męski Gabryelin  
tel. 507 507 470

BABIK TRANSPORT  zatrudnimy  
kierowców na trasy międzynarodowe 
kat. C+E tel. 600 065 813

Pracowników do ekip serwis wentylacji  
- bez doświadczenia tel. 601 923 395 

Krawcowa Konstancin tel. 883 727 239 

Do działu zaopatrzenia ATS, dobra znajo-
mość pakietu Office. cv@atsdigital.pl 

Zatrudnię kierowcę, konwojenta,  
tel. 22 726 86 36, 22 726 83 42   

USŁUGI  

Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339 

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

WYCINKA DRZEW, USŁUGI  
PODNOŚNIKIEM KOSZOWYM,  
USŁUGI MINIKOPARKĄ  
TEL: 537 537 450, 537 537 650 

Ekipa murarzy przyjmie zlecenie  
na budowę domów i remonty  
wykończeniowe w sezonie 2022.  
Tel. 665 183 980 

Docieplanie Budynków 795 96 96 96 

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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Malowanie, glazurnictwo, podłogi i pane-
le, szybko i solidnie tel. 669 945 460

Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja  
i naprawa sprzętu RTV.  
Zadzwoń 501 700 315 

Wycinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody- pełen zakres  
Tel. 694 910 163 

Studnie wiercone, odwierty do pomp 
ciepła, profesjonalnie Tel. 504 320 592   

Anteny wideo domofony montaż  
naprawa 603375875 

Hydraulika, elektryka, domki, mieszkania 
Tel. 602 651 211

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572

KUCHNIE,SZAFY,GARDEROBY,PANELE, 
MEBLE NA WYMIAR,TEL. 723 533 233 

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Wywóz gałęzi, ogrodnicze, koszenie 
519874891 

Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533 

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

Wylewki betonowe agregatem,  
tel. 600 872 737

Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721

GLAZURA, REMONTY TEL. 601 219 482

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721 

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Elektryk tel. 666 890 886 

Kominiarz tel. 500 214 632 

HYDRAULIK TEL. 735 392 792

Wycinka drzew tel. 505 591 721

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Naprawa, serwis okien i drzwi, naprawa  
i wymiana okuć, wymiana szyb  
i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

DACHY - krycie, blacha, papa + naprawy, 
tel. 511 928 895

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Dachy - pokrycia, naprawy,  
tel. 502 473 605

Dachy papą termozgrzewalną,  
tel. 502 473 605

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214

Dekarskie, obróbki blacharskie, rynny, 
montaż dachów, papa termozgrzewalna, 
tel. 880 250 148

Remonty, cyklinowanie,  
tel. 510 128 912

Hydraulik, naprawy, tel. 510 128 912

KUPIĘ  

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418                

SPRZEDAM  

Węgiel, ekogroszek, koks Skład Węgla 
Prażmów tel. 22-727-07-00

Sosna opałowa, tel. 602 770 361,  
791 394 791

AUTO-MOTO KUPIĘ

AUTO-KASACJA SKUP-AUT 
 LEGALNA IRMA 515 514 100 

Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka  
od ręki. tel. 510 210 692

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300

Skup aut na kasację 508206738 

Skup aut 2010-2021r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

PESEL, Meld, Umowa - 720 90 80 80 

1-ka 650, Para 400/Os + Licz 885828884  

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

Sprzedaż miejsc postojowych na terenie 
Piaseczna tel. 570 810 870 

Działki budowlane 800 m2 k. Prażmowa, 
tel. 602 770 361, 791 394 791

Działki rekreacyjno-budowlane,  
leśne, Prażmów, tel. 602 770 361,  
791 394 791

NAUKA 

Matematyka, 664 438 144                 

ZDROWIE 

PROTEZY ZĘBOWE NAPRAWA.  
PIASECZNO TEL. 502 031 221

RÓŻNE

Wynajmę Salę Weselną na 300 osób  
+ 36 miejsc hotelowych lub zorganizuję 
przyjęcie Biały Dworek w Prażmowie  
tel. 722-202-966

MATRYMONIALNE  

Szukam Pani z okolic Grodziska  
Mazowieckiego w wieku do 60 lat,  
niewysokiej Tel. 668 392 231

FINANSE  

Kredyty tel. 513 654 277

Oddłużanie z pożyczek pozabankowych 
733-150-555
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\\\ PIASECZNO

W dzisiejszym odcinku 
cyklu „o historii sportu w 
Piasecznie”, zajmiemy się 
jedną z niezwykle popularnych 
dziedzin sportu, czyli 
pływaniem.        

P ływanie to sport indywidualny, na-
leżący do najcięższych konkurencji 

wytrzymałościowych, ale też świetna 
rekreacja dla ludzi.

W Piasecznie, a zwłaszcza w Za-
lesiu Dolnym sport ten był niezwykle 
popularny jeszcze przed II wojną świa-
tową. Również po niej, wielu fanów i 
szczególnie wśród młodzieży korzy-
stało z uroków cudownej rzeki Jezior-
ki. Sezon z reguły rozpoczynał się pod 
koniec kwietnia i nad rzeką pojawiały 
się tłumy. Ulubionym miejscem był tzw. 
cypel. Nieoczekiwanie sportowcy z Pia-
seczna pojechali na zawody pływackie 
i pomimo, że byli grupą nieformalną i 
nieprofesjonalną zajęli wysokie miej-
sca, a brylowały szczególnie dziewczęta 
„znad Jeziorki”. Po tym wydarzeniu pia-
seczyńskimi pływaczkami zaintereso-
wał się Powiatowy Komisarz Kultury 
Fizycznej, Marek Strzyżek. Powstały 
sekcje pływackie w klubie Kolejarz i 
Ruch na pływalni w Chylicach. Wy-
budowano także przebieralnię nad 
Jeziorką. Przyszły też świetne wyniki 
dziewcząt, w tym Ewy Szczęśniewskiej, 
która została rekordzistką Mazowsza 
na 100 i 200 m w stylu klasycznym. Ka-
pitalnie pływały też Łuczak, Klinowska 

i Siekerzyńska. Wśród panów rekordy 
bili Kowalski, Słonimski, Lenart, Le-
wandowski, Samurzyński i Szaszewski. 
Na podkreślenie zasługuje fakt, że te 
osiągnięcia były w mieście bez base-
nu, a treningi odbywały się w Jeziorce, 
przy dopingu osób biegnących wzdłuż 
rzeki. Jesienią i zimą młodzież jeździ-
ła na obiekty w Warszawie. Niestety, 
pomimo świetnych wyników w klubie 
pojawiły się problemy finansowe i sek-
cje pływackie zostały zlikwidowane.

Po dłuższej przerwie wszystko 
„wróciło do normy” wraz z wybudo-
waniem pierwszego krytego basenu 
w mieście. W 2001 roku z inicjatywy 
trenera Janusza Jakóbczaka, przy GOSiR 
powstała sekcja pływacka. Początkowo 
liczyła 35 osób. Ważne: wprowadzono 
też obowiązkową naukę pływania w 
drugich klasach podstawówki. 

W 2004 pracę trenerską rozpoczął 
Gabriel Turczyński. Do dziś koordyna-
tor sekcji pływackiej MKS Piaseczno. 
W następnym roku, do zespołu trener-

skiego dołączyła Małgorzata Michalska 
– była zawodniczka klubu pływackiego 
Legii Warszawa. Ten zespól doprowa-
dził zawodników z Piaseczna do wy-
ników liczących się w skali ogólnopol-
skiej. 

Obecnie MKS Piaseczno, w dzie-
dzinie pływania to czołowy klub dla 
dzieci i młodzieży w Polsce. Trenują tu 
uczniowie szkół podstawowych, gim-
nazjów, liceów i techników. Uczestniczą 
oni w siedmiu grupach treningowych 
podzielonych na kategorie wiekowe. 
Obecnie na pływalni GOSiR trenuje po-
nad 100 młodych adeptów pływania. 

Do najbardziej utytułowanych 
pływaków piaseczyńskich w poszcze-
gólnych latach należeli: Aleksander 
Danielewski należał Kadry Narodowej 
Juniorów (KNJ). Zawodnik Oakland 
University w USA. Michał Szer – KNJ i 

srebrny medalista Mistrzostw Polski 
Seniorów w stylu klasycznym. Kamila 
Kunka – KNJ, styl dowolny, Agata Mag-
ner KNJ, styl grzbietowy. Zawodniczka 

Southern Methodist University USA. 
Zofia Wilczek – KNJ, styl motylkowy, 
Angela Ćwil – KNJ, styl motylkowy i 
grzbietowy, Marcelina Jaworska, styl 
dowolny, Barbara Mazurkiewicz – KNJ, 
styl motylkowy i zmienny, Martyna 
Jabłońska – KNJ, styl dowolny i motyl-
kowy.

Jak podkreślił Gabriel Turczyński, 
sekcja pływacka w Piasecznie to sport 
masowy, który za zadanie ma dotrzeć 
do jak największej grupy dzieci. W ce-
lu urozmaicenia ciężkich zajęć trenin-
gowych w pływaniu powołano nową 
dyscyplinę niejako uzupełniającą tj. 
waterpolo. Jak wyjaśnił Turczyński, 
każdego roku podstawowy kurs pły-
wacki kończy ponad 300 dzieci. Naj-
lepsi zapraszani są do uczestnictwa w 
treningach profesjonalnych. To około 
100 osób. 

Obecnie MKS Piaseczno chwali się 
powołaniem ich zawodników do repre-
zentacji Polski i kadry Warszawskiego 
Związku Pływackiego. Z reguły młodzi 
sportowcy nie wracają bez medalu. Do 
najlepszych zawodników należą Alek-
sandra Bałda, Oliwia Samoraj, Franci-
szek Sobieszek i Wiktor Tkacz.

Perspektywy rozwoju wg. Gabriela 
Turczynskiego są dobre. Trenerzy li-
czą na powstanie nowej 25-metrowej 
pływalni z 8 torami. W planach jest też 
utworzenie Szkoły Mistrzostwa Spor-
towego w Piasecznie w dyscyplinach 
pływackich. Piaseczno jest już ważnym 
punktem na pływackiej mapie Mazow-
sza, ale ma ambicje ogólnopolskie. 

Janusz Wierzchosławski  

Na podstawie książki Agnieszki Cubały  
„Sportowe dzieje Piaseczna”.

Historia piaseczyńskiego sportu – pływanie

\\\ Jak zaczęła się Pana przygoda  
z pływaniem?
W 1948 roku wstąpiłem do Klubu Spor-
towego Polonia Warszawa. Początko-
wo pływałem jako zawodnik, a potem 
przechodziłem różne kursy organizo-
wane przez Ministerstwo Oświaty, Cen-
tralną Radę Związków Zawodowych, 
Zrzeszenie Sportowe „Kolejarz”. 
\\\ Dlaczego warto trenować pływa-
nie? Co takiego jest w tym sporcie, 
że rodzice powinni od najmłodszych 
lat zachęcać do niego swoje dzieci?
Przede wszystkim pływanie wyrabia 
hart ducha. Poza tym rozwija wszyst-
kie mięśnie i pozwala nabywać wiele 
nowych umiejętności. Jeżeli zawodnik 
osiąga wysokie wyniki, to daje ono rów-

nież możliwość zwiedzania różnych 
krajów, poprzez udział w międzynaro-
dowych turniejach.
\\\ Czy mógłby Pan przybliżyć naj-
większe sukcesy pływaków z Pia-
seczna?
Piaseczyńscy pływacy zdobywali tytuły 
mistrza i wicemistrza Polski w różnych 

kategoriach wiekowych – począwszy 
od dzieci, poprzez młodzików i senio-
rów. Z bardzo dobrych zawodników, 
którzy u nas byli, mogę wymienić np. 
Agatę Magner, Aleksandra Danielew-
skiego, Kamilę Kunkę, Michała Szera.
\\\ Jakie znaczenie dla całego pia-
seczyńskiego sportu mają takie 
imprezy jak Grand Prix Piaseczna  
w pływaniu?
Te wydarzenia integrują społeczność. 
Kiedyś w Grand Prix Piaseczna starto-
wały całe rodziny, można powiedzieć, 
że były to sztafety pokoleniowe. Na te 
imprezy przychodziło bardzo wiele 
osób – dzieci, rodzice oraz dziadkowie. 
To przede wszystkim integracja, która 
przyczynia się do zawiązywania więzi.

Pływanie wyrabia hart ducha
Zapraszamy do lektury krótkiego wywiadu z Januszem Jakóbczakiem,  
niezwykle doświadczonym trenerem pływania Młodzieżowego Klubu Sportowego Piaseczno. 
Trener wytłumaczył nam, dlaczego warto postawić na ten sport.

\\\ EMOCJE NA BASENIE                  
Sobotnie Grand Prix Piaseczna by-
ło prawdziwym świętem pływania.  
W zawodach wzięło udział wielu za-
wodników z kilkunastu klubów. 
W sobotę, 21 maja na basenie przy ulicy 
Sikorskiego odbyło się XX Grand Prix 
Piaseczna w pływaniu. Wydarzenie jest 
częścią obchodów jubileuszu 100-lecia Piaseczyńskiego Sportu. Organizatorem 
imprezy był Młodzieżowy Klub Sportowy Piaseczno, a jej główny cel to popula-
ryzacja pływania wśród dzieci i młodzieży.
Już od samego rana piaseczyńska pływalnia wypełniła się młodymi zawodnikami, 

którzy byli zdeterminowani do walki 
o medale. Po oficjalnym otwarciu mi-
strzostw pływacy przystąpili do rywali-
zacji. W zawodach wzięło udział łącznie 
blisko 200 uczestników z 17 klubów. 
Najwięcej osób startowało w barwach 
gospodarzy – 76. Pływano różnymi 
stylami na różnych dystansach: stylem 

motylkowym, grzbietowym, klasycznym, dowolnym i zmiennym. W ramach wy-
darzenia odbyła się również sztafeta rodzinna 3x25 metrów stylem dowolnym.
Pływacy zaprezentowali naprawdę duże umiejętności, było wiele emocji, wzru-
szeń i walka do samego końca. Najlepsi zawodnicy otrzymali dyplomy, medale 
oraz inne nagrody. 

\\\ PIASECZNO 

Janusz Jakóbczak

Pływacy piaseczyńscy podczas zawodów, od lewej stoją: Tadeusz Rudnicki  
i Wojciech Burz, obok nich z prawej strony: Tadeusz Warsza

Trenerzy MKS Piaseczno: Gabriel Turczyński i Małgorzata Michalska
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